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رشد نقدینگی 26.4 درصد شد
کاهش مجدد نقدینگی 

و پایه پولی در مهرماه

اشتغال اتباع فاقد 
پروانه کار ممنوع است

افزایش ۲۲درصدی 
ترانزیت در ۷ ماه امسال
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سرمقاله

نیاز صنعت خودرو 
به سرمایه گذاری 

درست اســت که پرداخت 
مالیات در حوزه های مختلف 
رویکردی مثبت اســت و 
این امر در اکثر کشــورها با 
برخورداری از نظام مالیاتی قوی یا ضعیف در حال 
اجراست و این امر شامل خودرو نیز خواهد شد، اما 
با این تفاوت که قیمت خودرو در مقایسه با کشور ما 
بسیار متفاوت است و مسئله دیگر اینکه هزینه هایی 
مانند عوارضی، گمرک و… در آن کشورها وجود 
ندارد. یا اینکه بسیار کمتر از ایران است. علاوه بر این 
همگان امکان دسترسی به چگونگی هزینه کرد 
مالیات در حوزه های مختلف را دارند. به این ترتیب 

مودیان با آرامش و...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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معافیت مالیاتی برای کسب و کارها فراهم شد

استفاده روزانه ۲۰ میلیون 
نفر از پلتفرم های داخلی 

151 هزار و 924 خودروی لوکس مشمول مالیات شدند 

اولتیماتوم مالیاتی به صاحبان خودروهای لوکس
صفحه3

صفحه2

جذب  ۸ میلیارد  دلار سرمایه گذاری خارجی 
در   دو   سال   گذشته   تحقق   یافت

به گفته وزیر ارتباطات در یک ســال گذشته روند 
فعالیت هموطنان ما در سکوهای داخلی بسیار رو 
به رشد بوده اســت و در حال حاضر ماهانه نزدیک 
به ۴۰ میلیون نفر از هموطنان عزیز - کاربران یکتا 
- از پلتفرم های داخلی استفاده می کنند. به گزارش 
ایسنا، آبان سال گذشته آیین نامه حمایت از سکوها 
و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال با هدف رشد و 
توسعه فضای کســب و کارهای اینترنتی در کشور 
به تصویب کارگروه اقتصاد دیجیتال دولت رسید و 
توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد و طی آن 
 حمایت هایی در نظر گرفته شد که دستگاه ها مکلف 
به تامین آن شدند. در مواد مختلف این تصویب نامه، 
دســتگاه های اجرایی، سکوها یا همان پلتفرم های 
کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال دارای نقش های 
اساسی هستند تا حمایت های در نظر گرفته شده 
موجب رونق بخشی به کسب و کارهایی که از طریق 
سکوها به کاربران انواع محصولات و خدمات عرضه 
می کنند، بشــود. مهم ترین حمایت های اصلی که 
در مصوبه در نظر گرفته شده عبارت است از تامین 
زیرســاخت های مراکز داده و خدمات ابری توسط 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعــات، تامین انواع 
خدمات پرداخت برای کســب و کارها و کاربران از 
طریق سکوهای مشمول، تخفیف تبلیغات به ویژه 
در صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران، معافیت 
مالیاتی کسب و کارهای روی ســکوهای داخلی، 
قبول هزینه های راه اندازی و توســعه ســکوهای 
مشــمول به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی، ارائه 
تســهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی و صندوق 
کارآفرینی امید به تامین کنندگان زیرساخت ابری 
سکوهای مشمول، تخفیفات پستی به منظور کمک 
به لجستیک و حمل و نقل کسب و کارهای مشمول 
از طریق سکوهای مشمول و اتصال به مرکز تبادل 

خدمات دولت الکترونیک و...

اجتماعی

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: محدودیت در 
دسترسی داده های کیفیت هوا دلایلی داشته که با رفع 
آنها این آرشیو بار دیگر در دسترس عموم قرار می گیرد. 
مهدی چمران در حاشیه یکصد و هشتاد و نهمین جلسه 
علنی شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران و 
در تشریح دستور جلسه امروز شورای شهر تهران گفت: 
در این جلســه طبق برنامه ابتدا آقای تشکری هاشمی 
گزارشی از جزئیات حمل و نقلی ســفر به چین را ارائه 
خواهند کرد. بی تردید مســئله حمل و نقل برای ما از 
اهمیت بسزایی برخوردار است. در همین راستا درباره 
سفر به چین گزارشی توسط شهردار تهران ارائه شد و 
امروز نیز گزارشی از سوی رئیس کمیسیون حمل و نقل 

شورا ارائه خواهد شد.
وی افزود: پس از آن آقای امانی نیز گزارشی از بازدیدهای 
محلات تهران خود ارائه خواهند داد و در ادامه بررسی 
اتصال سامانه های شهرداری به درگاه پنجره واحد مورد 
بررسی قرار می گیرد. همچنین پیشتر در شورا یک فوریت 
مجوز فروش ملکی از سوی شهرداری تهران به تصویب 
رسیده بود که امروز نتیجه بررسی کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران در این خصوص ارائه می شود 

و اعضای شورا تصمیم گیری نهایی را انجام می دهند.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران در خصوص افزایش 
نرخ کرایه های تاکسی با شروع فصل بارش ها نیز گفت: 
ما پیشتر نرخ کرایه های تاکســی را اصلاح کردیم و به 
این ترتیب در هنگام بارندگی کرایه ها افزایش نمی یابد 
و نرخ ها همان نرخ قبلی است و تغییری نخواهد داشت. 

قطعا رانندگان نیز باید این موضوع را رعایت کنند. تهران 
شهر بزرگی است و ممکن است در یک روز در قسمتی 
از آن شاهد بارش باشیم؛ اما قسمت دیگر خشک باشد و 
این مشکلی برای محاسبه نرخ کرایه ایجاد می کند. لذا 
همه موارد شامل بارندگی، ترافیک و... برای افزایش نرخ 

کرایه ها حذف شد.
وی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص تأمین بودجه 
خرید اتوبوس و همچنین خریدهای بخش حمل و نقل 
اظهار کرد: در تأمین خرید اتوبوس و هزینه های حوزه 
حمل و نقل بخشی در بودجه دیده شده و بخشی نیز باید 
توسط دولت تأمین شود. اگر کمبودی وجود داشته باشد 
در قالب اصلاحیه یا متمم بودجه مورد توجه قرار می گیرد. 
البته متمم بودجه در پایان ســال مورد بررســی قرار 
می گیرد و در حال حاضر ممکن است اصلاحیه بودجه 
دیده شود. چمران در خصوص پرونده ۳۰۰۰ متری که 
پیشتر رئیس کمیسیون شهرسازی شورا از خروج ناگهانی 
آن از کارتابل خود خبر داده بود، گفت: این پرونده در حال 
رسیدگی است و باید ابعاد مختلف آن مورد بررسی قرار 
گیرد. رئیس شورای اسلامی شهر تهران درباره محدودیت 
در دسترسی آرشیو داده های شرکت کنترل کیفیت هوا 
نیز گفت: در خصوص ایجاد این محدودیت ها ســوال 
پرسیدیم که چرا این محدودیت ها اعمال شده، دلایلی 
را مطرح کردند اما امیدواریم با مرتفع شدن این دلایل 
این آرشیو بار دیگر در دسترس عموم قرار گیرد. البته در 
حال حاضر نیز این داده های کنترل کیفیت هوا توسط 

رسانه ها اعلام می شود.

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه تلاش 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران در حوزه اجرای قوانین 
این است که اقدامات براساس منطق و دلیل، روشن و 
شفاف و با حداکثر اجماع انجام شود، اظهار کرد: برخی 
قوانین حوزه ایثارگری اجرایی نشــده یا ناقص اجرا 
شده است. امیرحســین قاضی زاده هاشمی در جمع 
دانشجویان دانشگاه زنجان، با بیان اینکه رشد، امری 
تدریجی است و ناگهانی اتفاق نمی افتد، اظهار کرد: 
ما از مشکلات اقتصادی کشور دفاع نمی کنیم؛ اینکه 
فقر، یا فاصله طبقاتی داریم روشن است، اما مسئله مهم 
جهت گیری ها است؛ این دولت جهت گیری و اقداماتش 
به نفع و سمت وسوی قشر ضعیف جامعه بوده و تاکنون 

اقدامات موثری انجام شده است.
وی با اشاره به نگاه دولت سیزدهم و رئیس جمهور به  
وضعیت معیشت مردم، افزود: خرید تضمینی گندم، 
نهضت ملی مســکن و مواردی از این قبیل ابرازهای 
توسعه ای عدالت اجتماعی است که دولت در آن نقش 
دارد و علت اینکه شاید برخی بگویند در سفره مردم این 
آمار و ارقام )رشد اقتصادی، نرخ بیکاری دیده نمی شود( 
این است که اثربخشی این ابزارها نیازمند زمان است، از 
طرفی تورم و نبود کنترل خوب آن، دیگر علتی است که 
در بطن جامعه این مسئله جور دیگری دیده می شود. 
این مســئول با بیان اینکه جامعه ذهنیت دقیقی در 
خصوص اختصاص ســهمیه به خانــواده ایثارگران 
ندارد، در رابطه با سهمیه ایثاگران، گفت: درخصوص 
سهمیه ها قانون گذار و مجلس شورای اسلامی تصمیم 
می گیرد. هم اکنون در کشــور ۳۵۰۰ دانشــجوی 
ایثارگر بالای ۶۰ ســال داریم که هدف شــان صرفا 
علم آموزی است؛ از سویی دیگر کسانی که مشمول 
سهمیه ایثاگری در کنکور هستند با خودشان رقابت 
می کنند، یعنی سهمیه مناطق به طور مجزا و جدای 

از سهمیه ایثاگران و شهدا است؛ همچنین از سهمیه 
مشمول شده در  کنکور به طور کامل استفاده نمی شود 
و مقداری ظرفیت مازاد دارد که به سهمیه های عادی 

اختصاص می یابد.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور اضافه کرد: 
عنوان سهمیه در افکار عمومی با آنچه به واقعیت مطرح 
می شود بسیار متفاوت است و با قیود مختلفی که در 
بندها و تبصره های قانون وجود دارد عده کمی از این 

تسهیلات برخوردار می شوند.
وی با بیان اینکه دانشجویان شاهد و ایثاگر کمترین 
میزان مشروطی را طبق آمار داشــته اند و در کنکور 
سراسری با کسب بالاترین نمره جزو نفرات برگزیده 
شده اند، درباره سوال یک دانشجوی منتقد به سهمیه 
و خدمات ارائه شده به فرزندان ایثاگران و شهدا، بیان 
کرد: از لحاظ اخلاقی باید در برابر جانفشانی کسانی  
که داوطلبانه برای حفظ آب و خاک و ناموس و امنیت 
این مرز و بوم فداکاری کرده اند تا ما در فضایی امن با 
آسایش زندگی کنیم و در این مسیر جان و سلامتی 
خود را هزینه کرده اند، شــاکر باشیم و برخورداری از 

سهمیه هم به پاس همین قدردانی ها است.
معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه بنیاد شهید و امور 
ایثارگران نهاد تربیتی وابسته به انقلاب است، اظهار 
کرد: متاسفانه تاکنون بخش زیادی از قوانین مربوط 
به ایثارگران به خوبی اجرا نشده و همین موضوع باعث 
به وجود آمدن مشکلاتی برای این جامعه شده است. 
قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه شهدا برای آسایش و 
امنیت مردم جان خود را از دست دادند، تاکید کرد: آنها 
قهرمانان همیشه جاوید مردم ایران هستند و همواره 
باید یاد و نام آنان را زنده نگه داشت. جامعه ایثارگری 
باید مورد احترام باشــد و موفقیت های ایثارگران به 

جامعه معرفی شود تا کرامت آنها حفظ شود.

معاون امور زنــان و خانواده رئیــس جمهور از 
تشــکیل کمیته دفاع از حقوق زنان و کودکان 
در معاونت ریاســت جمهوری خبر داد و گفت: 
بسیاری از کنشگران حوزه ســلامت از بانوان از 
جمله پرستاران و پزشکان برای اعزام به غزه اعلام 
آمادگی کرده اند اما تاکنون راهی برای کمک به 

فلسطین و غزه باز نشده است.
انســیه خزعلی در نشســت تخصصی ۷۵ سال 
نقص حقوق بشــر و حقوق بشــر دوســتانه در 
سرزمین های اشــغالی فلســطین، با محوریت 
حقوق زنان و کودکان اظهار کــرد: هدف رژیم 
جعلی اسرائیل مشروع نشان دادن خود و سپس 
مشروع نشان دادن جنایتهای خود به عنوان دفاع 
از خود اســت. وی ادامه داد: نگاه جهانی نسبت 
به مسئله فلســطین و جنایت های رژیم جعلی 
اسرائیل در منطقه تغییر کرده است و امیدواریم 
راه برای پیگیری حقوقی مســئله فلسطین باز 
شود اگرچه این رژیم ســفاک راه حل حقوقی و 
قانونی نمی شناسد. معاون رئیس جمهور با بیان 
اینکه تلاش می کنیم از تولیدات محتواهایی در 
این حوزه که بتوانند روایت های واقعی از مسئله 

فلسطین و جنایت های صهیونیسم را به جهانیان 
معرفی کنند، حمایت کنیم ادامه داد: بســیاری 
از کنشــگران حوزه ســلامت از بانوان از جمله 
پرســتاران و پزشــکان برای اعزام به غزه اعلام 
آمادگی کرده اند اما تاکنون راهی برای کمک به 

فلسطین و غزه باز نشده است.
خزعلی با اشــاره به اینکه اسرائیل تلاش دارد تا 
خود را مشروع نشــان دهد و پس از آن، کشتار 
مردم بی دفاع غزه را دفاع مشروع از خود عنوان 
کند حساب وظیفه کنشــگران است که ماهیت 
جعلی این رژیم را به جهان معرفی کنند خاطر 
نشــان کرد: اگر جامعه جهانی مقابل این رژیم 
جعلــی نایســتد، جنایتهای ایــن رژیم مرزی 
نمی شناسد و تلاش می کند تا شعار نیل تا فرات 

را محقق کند.
وی در پایــان بیان کــرد: این رژیــم در حالت 
سرگیجه است و نمی داند چه می کند، امیدواریم 
با نصرت الهی، سراســر فلســطین و نــوار غزه 
آزاد شــود. از هر حرکتی که بتوانــد از حقوق 
 کودکان و زنان در فلســطین و غزه حمایت کند 

حمایت می کنیم.

شــورای بین المللــی موزه ها )ایکــوم( نگرانی 
عمیق خود را درباره خشونت های کنونی حادث 
بر غیرنظامیان ســاکن غزه ابراز کــرد و درباره 
بی توجهی به حفاظت از اموال فرهنگی و افزایش 
احتمالی قاچــاق و تخریب اشــیاء فرهنگی و 
تاریخی در این منطقه هشدار داد و بر آتش بس 

فوری تاکید کرد.
ایکوم در بیانیه ای که صادر کــرد از پیامدهای 
انســانی قابل توجهی که درگیری در هفته های 
گذشته داشته است، اعلام تاسف کرد و به کسانی 
که خانواده، دوســتان و جامعه خــود را در این 

درگیری ها از دست داده اند تسلیت گفت.
شورای بین المللی موزه ها همچنین اعلام کرد 
بر تعهد خود به حفظ میراث فرهنگی اســتوار 
است و الزام همه طرف ها را به احترام به قوانین و 
کنوانسیون های بین المللی، از جمله کنوانسیون 
۱۹۵۴ لاهه برای حفاظت از اموال فرهنگی در 

صورت درگیری های مسلحانه و دو پروتکل آن را 
یادآوری می کند.

ایکوم همچنین نســبت به افزایــش احتمالی 
قاچاق و تخریب اشیاء فرهنگی به دلیل درگیری 
در مناطق آســیب دیده هشــدار داد و تعهدات 
حقوقی بین المللی را برای جلوگیری از واردات، 
صادرات و انتقال غیرقانونی اموال فرهنگی، مانند 
کنوانسیون یونسکو ۱۹۷۰ و کنوانسیون ۱۹۹۵ 

UNITDROIT یادآوری کرد.
شورای بین المللی موزه ها همچنین تاکید کرد 
در احترام به قوانین بشر دوســتانه بین المللی 
و به منظور جلوگیری از ازدســت رفتن بیشتر 
زندگی های انسانی و حفاظت از میراث فرهنگی، 
که برای بشریت جمعی ما ضروری است انتظار 
آتش بس فوری دارد و تعهد خود را به اصول صلح، 
درک متقابل و وحدت از طریق حفظ و حراست از 

میراث فرهنگی، اعلام می کند.

معاون اول رئیس جمهور با سخنرانی در افتتاحیه 
ششمین اکســپو واردات چین ۶ پیشنهاد برای 
تقویت الگوی جدید تجارت جهانی و ۵ ظرفیت 
ویژه ایران برای توسعه سرمایه گذاری را تشریح 

کرد.
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور به عنوان 
پنجمین مقام عالی حاضر در افتتاحیه ششمین 
اکسپو واردات چین در ابتدای سخنانش جنایات 
جنگی رژیم صهیونیســتی را با کشتار بیش از 
۱۰ هزار نفر در غزه محکوم کرد و از مجامع بین 
المللی خواســت برای توقف این جنایات بیش از 

پیش تلاش کنند.
وی در این سخنرانی با تشریح زمینه ها و شرایط 
جدید اقتصاد جهانی، مواردی چون به اشتراک 
گذاشتن فرصت های داخلی با بقیه جهان، حمایت 
از توســعه فراگیرِ نظام تجاریِ چندجانبه برای 
تنظیم قوانین بین المللی، حفظ ثبات زنجیره های 
صنعتی و تأمین جهان، ایجاد شــهرهای مراکز 
مصرف بین المللی، توسعه تجارت الکترونیک و 
ایجاد سیستم های لجستیکی مدرن را به عنوان 
۶ پیشــنهاد برای تقویت الگوی تجارت جدید 

جهانی برشمرد.
معاون اول رئیس جمهور همچنین در بخش های 
پایانی ســخنان خود با اشــاره بــه مزیت های 
جغرافیایی، منابع و ذخائر طبیعی، نیروی جوان 
و توسعه  انسانی بالا، تنوع اقلیمی ودستاوردهای 
علمی و فناورانه به عنوان ۵ ظرفیت ویژه ایران از 
همه کشورها برای توسعه سرمایه گذاری دعوت 

به همکاری کرد.
متن کامل سخنان مخبر در افتتاحیه ششمین 
اکسپو بین المللی واردات چین به این شرح است: 
بســم الله الرحمن الرحیم؛ عالی جنابان، نخست 
وزیران محترم، وزرای گرامی نخست وزیر محترم 
جمهوری خلق چین، رؤسای محترم سازمان های 
بین المللی، رؤسای محترم هیئت های نمایندگی، 
خانم ها و آقایان؛ از حضور در این مراسم باشکوه 
که به مناســبت افتتاحیه ششــمین نمایشگاه 
بین المللــی واردات چین و مجمــع بین المللی 
اقتصادی »خون چیاو« برپا شــده است، بسیار 
خرسندم. این رویداد مهم را صمیمانه به دولت و 
مردم چین، به ویژه برگزارکنندگان این نمایشگاه 
تبریک گفته و بهترین دستاوردها را برای آن آرزو 

می نمایم.
در عین حــال، نمی توانیم از حادثــه غم انگیز، 
تروریستی و نسل کشــی در غزه بگذریم؛ مردم 
بی دفاع و بــه معنای واقعی، مظلــوم غزه، بدون 
آب و غذا، زیر شــدیدترین حملات وحشــیانه 
رژیمی غاصب به سر می برند. رژیم صهیونیستی 
با اقدامات غیرانسانی اخیر خود علیه مردم بی گناه 
غزه، تاکنون بیش از ۱۰ هزار نفر از جمله ۴ هزار 

کودک و ۳ هزار زن را به شــهادت رسانده است؛ 
اقدامی بی ســابقه که نمایانگر جنایت جنگی و 
جنایت علیه بشریت است. باید یکی از مهم ترین 
دســتورکارهای مجامع بین المللی، پایان دادن 
فوری به کشتار مردم مظلوم، ارسال کمک های 

بشردوستانه و رفع محاصره غزه باشد.
اما، رویداد مهم نمایشگاه شــانگهای؛ از فرصت 
حضور در این نمایشگاه استفاده کرده و توجه شما 
را به چند نکته جلــب می نمایم؛ اقتصاد جهانی، 
که در اثر شیوع ویروس کرونا و کاهش تعاملات 
اقتصادی رو به افول گذارده بود؛ مجدداً به سطح 
پیشین خود رسیده است و شاهد تحول اقتصاد 

جهانی و ورود آن به دوران جدیدی هستیم.
در دوران جدید، آســیا و مشــرق زمین، جایگاه 
ویژه ای در شــکل دهی به اقتصاد جهانی دارند و 
مشارکت فعالانه کشــورها در تعریف پروژه ها و 
همکاری متقابل، نشان دهنده این موضوع مهم 
است. در همین راســتا دولت جمهوری اسلامی 
ایران نیز بــا تقویت روابط، با کشــورهای هدف 
و همســایگان خود و به کارگیری دیپلماســی 
چندجانبــه و عضویــت در ســازمان همکاری 
شانگهای و بریکس، به دنبال مشارکت و همکاری 

در اقتصاد و تجارت جهانی است.
آقایان و خانم هــا!؛ چهارمیــن انقلاب صنعتی 
که به ارتباطات، اتُوماســیون، فناوری ســاختِ 
پیشرفته و هوش مصنوعی اشــاره دارد، در حال 
نوســازی بنیان های اقتصادی است. دیجیتالی 
شدن محیط کســب و کار و لزوم توجه بیش از 
پیش کشورها به تربیت نیروی انسانی متخصص 
و مجهز به مهارت های جدید، از پیامدهای انقلاب 
صنعتی چهارم است. این امر، منجر به بازنگری 
در مسیرهای آموزشــی و توسعه مهارت و ایجاد 

تغییرات ساختاری در بلندمدت شده است.
از ســوی دیگر، افزایش یک جانبه گرایی، جریان 
تجارت بین المللی را تهدید می کند؛ جنگ تجاری 
بین کشورهای مختلف و تحریم های اقتصادی 
که به معنای واقعی کلمه تروریســم اقتصادی 
است، موانعی در برابر جهانی شدن اقتصاد ایجاد 
می نمایند. امروز، مشکلات اقتصادی، تنها توسط 
یک کشور قابل حل نیستند و بنگاه های اقتصادی 
نیز، بی توجه به این چالش ها نمی توانند از رشد و 

پیشرفت خود اطمینان حاصل کنند.
عالی جنابــان!؛ اقتصاد کنونی با مشــخصات و 
چالش هایی که دارد به بازتعریف الگوهای تجاری، 
بر اســاس این تحولات نیــاز دارد و نمی توان بر 
اساس الگوهای سابق با تجارت رفتار کرد. علاوه 
بر این، تعریف موجود از تجارت جهانی، تاکنون 
نتوانسته است کشورهای جهان را با خود همراه 
سازد و نیاز به الگوی جدیدی از تجارت، به منظور 

تضمین منافع عمومی جامعه بشری وجود دارد.

عدم افزایش نرخ کرایه ها در زمان بارندگی ها

برخی قوانین ایثارگری اجرایی نشده یا ناقص اجرا شده است

تشکیل کمیته دفاع از حقوق زنان و کودکان 

کشتار بیش از 4 هزار کودک در غزه جنایت علیه بشریت است
سياسیفرهنگی 

احتمال افزایش قاچاق و تخریب آثار تاریخی غزه



اقتصاد2
ایران

صادرات محصولات کشاورزی 
۲۰ درصد افزایش یافت

رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: با توجه به 
رشد تولید میوه و صیفی، صادرات در ۷ ماهه 
امسال نسبت به ســال قبل ۲۰ درصد رشد 

داشته است. 
مصطفــی دارایــی نــژاد، رئیــس اتحادیه 
بارفروشان گفت: با توجه به رشد تولید میوه 
و صیفی، صادرات در ۷ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل  ۲۰ درصد رشد داشته 
است. به گفته او، با توجه به رشد ۱.۵ برابری 
تولید محصولات باغی نســبت به سال قبل، 
افزایش صادرات به منظور جلوگیری از زیان  

باغداران امری ضروری است. 
در غیر این صورت با افزایــش عرضه در بازار 
و نبود تقاضا شــاهد مانــدن محصول روی 
دســت تولیدکننــده خواهیم بــود. دارایی 
نژاد ادامــه داد: از ابتدای ســال صادرات در 
تمامی اقلام میــوه، ســبزی و فرنگی جات 
رشــد داشــته کــه خوشــبختانه موضوع 
 رونــق صــادرات در بــازار داخــل تاثیری

 نداشته است. 
رئیــس اتحادیه بارفروشــان با بیــان اینکه 
صــادرات گوجه فرنگی مجدد از ســرگرفته 
شــد، گفت: صــادرات گوجه فرنگــی برای 
چنــد روز متوقف شــد که خوشــبختانه با 
رایزنی های صورت گرفته به ترکمنســتان، 
دبی، امــارات، ارمنســتان و روســیه صادر 
می شود. او گفت: برآورد ها حاکی از آن است 
که امســال صادرات محصولات کشــاورزی 
 نســبت به ســال قبل از لحاظ وزنی ۲ برابر 

افزایش یابد.

جزئیات تجارت ۴.۲ میلیارد 
دلاری با اوراسیا

تجــارت ایران با کشــورهای عضو اوراســیا 
در هفت ماهه ســال جاری بــه ۴ میلیارد و 
۲۵۸ میلیون و ۵۳ هزار دلار رسید که سهم 
صادرات ایــران ۹۲۲ میلیون دلار و ســهم 
واردات هم ۳.۳ میلیارد دلار بوده اســت. بر 
اساس آخرین آمار، تجارت ایران با کشورهای 
عضو اوراســیا در هفت ماهه سال جاری به ۸ 
میلیــون و ۱۱۱ هزار و ۳۸۹ تــن و به ارزش 
 ۴ میلیــارد و ۲۵۸ میلیــون و ۵۳ هزار دلار

 رسید.
از مجموع تجارت خارجی ایران به کشورهای 
عضو اوراســیا در این مدت ۲ میلیون و ۴۱۴ 
هزار و ۵۴۲ تن به ارزش ۹۲۱ میلیون و ۸۴۹ 
هــزار دلار آن به صادرات اختصاص داشــته 
اســت. میزان صادرات ایران به کشــورهای 
عضو اوراسیا در ۷ ماهه ســال جاری نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل از لحاظ وزن ۴۸ 
درصد و به لحاظ ارزشــی ۲۲ درصد افزایش 
نشــان می دهد. در ایــن مــدت ۵ میلیون 
و ۶۹۶ هــزار و ۸۴۷ تــن کالا بــه ارزش ۳ 
میلیــارد و ۳۳۶ میلیــون و ۲۰۴ هزار دلار 
وارد کشور شــده اســت که به لحاظ وزنی 
 ۳۷ درصد و از حیث ارزش ۳۱ درصد رشــد 

داشته است.
در این مدت ۵۳۲ میلیــون و ۱۱۱ هزار دلار 
به فدراسیون روســیه، ۲۳۵ میلیون و ۲۴۰ 
هزار دلار به ارمنستان، ۱۰۴ میلیون و ۵۴۴ 
هزار دلار به قزاقســتان، ۴۰ میلیون و ۳۰۴ 
هزار دلار به قزقیزســتان و ۹ میلیون و ۶۵۰ 
هزار دلار به بلاروس صادر گردید. بیشترین 
میزان افزایش صادرات به کشــورهای عضو 
اوراســیا به ۲ کشــور فدراســیون روسیه و 
 قرقیزستان بوده که به ترتیب ۳۰ و ۲۰ درصد

 افزایش یافت.
همچنیــن در ۷ ماهــه ســال جــاری از 
مجمــوع کالاهــای وارداتی از کشــورهای 
عضــو اوراســیا، ۳ میلیــارد و ۷۱ میلیون 
دلار به فدراســیون روســیه، ۱۴۶ میلیون و 
۸۶۶ هــزار دلار به قزاقســتان، ۹۴ میلیون 
و ۶۰۴ هــزار دلار به بــلاروس، ۱۵ میلیون 
و ۳۳ هــزار دلار به قرقیزســتان و ۹ میلیون 
 و ۴۵ هــزار دلار بــه ارمنســتان اختصاص 

داشت.
بیشــترین افزایش واردات به لحاظ ارزشی 
از کشــورهای عضو اوراســیا به بــلاروس و 
قرقیزستان اختصاص داشــت که به ترتیب 
۱۷۹ و ۱۰۹ درصد افزایش داشــته اســت. 
در ایــن مــدت واردات کالا از ارمنســتان و 
فدراسیون روسیه و قزاقســتان به ترتیب با 
 ۵۹ و ۳۴ درصــد افزایش و ۲۸ درصد کاهش 

روبرو بوده است.

اخبار

وزیــر اقتصاد با اشــاره به 
مجموع اقدامــات دولت 
بــرای مقاوم کردن اقتصاد 
کشــور در برابر فشارهای 
خارجی گفت: در طول دو 
سال گذشــته بیش از هشــت میلیارد دلار جذب 

قطعی سرمایه گذاری خارجی داشته ایم.
سید احسان خاندوزی با آرزوی گشایش برای مردم 
مقاوم فلســطین و مردم مظلوم غزه درباره رویکرد 
دولت در مقاوم کــردن اقتصاد در برابر تحریم های 
آمریکا اظهار کرد: برای سیاســتگذاران کشور در 
مبارزه با استکبار و آمریکا مهم این است که بتواند 
اقتصاد ایران را در مقابل هرگونه فشار خارجی مقاوم 
کنند و این که با وجود فشارهای خارجی مسیر خود 
را ادامه داده است نه تنها بقای اقتصادی بلکه بتواند 
رشد و توسعه را هم همراه خود داشته باشد به این 

معناست که تمام تیرها به سنگ خورده است.
وی افزود: ما بــرای اینکه این اتفــاق بیفتد ذیل 
رهنمودهــای رئیس جمهور در حــوزه اقتصادی 
دولت تلاش کردیم چند مسیر را در دو سال گذشته 
جدی تر از قبل در دستور کار قرار دهیم؛ اول مسئله 
ارتباطــات بین الملل و منزوی نشــدن و محصور 
نشــدن تجارت خارجی ما اعم از نفتی و غیرنفتی 
است. خاندوزی گفت: توانستیم با همین سیاست 
همسایگی و ارتباط با شرکای راهبردی که علاقه مند 
به کار اقتصادی جدی با جمهوری اسلامی هستند 
هم صادرات نفتــی و هم صــادرات غیرنفتی را به 
اعدادی برســانیم که در تمام سال های پیش از آن 

محقق نشــده بود. وزیر اقتصاد اظهار کرد: محور 
دوم سرمایه گذاری اســت که پایدارتر از تجارت و 
صادرات و واردات است؛ بنابراین اگر بتوانیم پیوند 
برقرار کنیم مانند کسی که در کشور ما آمده و نهالی 
را کاشته تا سال های سال نسبت به سرمایه گذاری 
خود حساس است و از آن مراقبت می کند بنابراین 

تا سال ها به این تعامل اقتصادی نیاز دارد.
خاندوزی یادآور شــد: در زمینه ســرمایه گذاری 
خارجی کشور، در طول دو ســال گذشته بیش از 
هشــت میلیارد دلار جذب قطعی سرمایه گذاری 
خارجی داشته ایم این رقم در حد تفاهم نامه و امضا 
نبوده بلکه منجر به سرمایه گذاری واقعی و شروع 

عملیات در کشورمان شده است که بیش از ۵ سال 
گذشته اســت. وی تأکید کرد: محور سوم، بودجه 
مقاوم اســت که دولت در تأمین کسری های خود 
با یک عطســه اروپا و آمریکا دچار سرماخوردگی 
نشود و بتواند درآمدهای پایدار داخلی داشته باشد 
و با اقداماتی که در زمینه کاهش کسری بودجه رخ 
داده اســت و همچنین تحقق درآمدهای مالیاتی، 
شناسایی فرارهای مالیاتی و مولدسازی دارایی های 

دولت تلاش شده است بودجه مقاوم محقق شود.
وی درباره مولدســازی دارایی هــای دولت گفت: 
دولت دارایی های راکد دارد که ثروت دولت اســت 
اما همزمان پیمانــکاران ما طلبــکار دولت بودند 

و دولت نمی توانســت بدهی های آنها را پرداخت 
کند. وزیر اقتصاد تصریح کــرد: این موارد موجب 
مقاوم شــدن بودجه دولت در مقابل سیاست های 
شیطنت آمیز دشــمنان شــد و امیدواریم بتوانیم 
این اجزا را قدرتمندتر از گذشــته تا پایان دولت به 
شرایطی برسانیم که با کمک و نظارت مردم و اتکا 
به حضور و نقش آفرینی بخش خصوصی به نقطه ای 

برسیم که نقطه آسیب ناپذیری اقتصاد ایران باشد.
وی درباره چشــم انداز این برنامه هــا تأکید کرد: 
مشروط بر اینکه بتوانیم همه ظرفیت های مردم را 
پای کار مسائل اقتصادی کشور بیاوریم، این اقدامات 
نتیجه بخش خواهد شــد. تحقق ایــن روند همت 
مسئولین و همچنین خدمتگزاران ملت را می طلبد.
خاندوزی در پایان تأکید کرد: هر ملتی که با تمام 
ظرفیت پای کار بیاید به هر مشکل و مانع بیرونی 
غلبه خواهد کرد و این یک قاعده است اگر هم ما در 
سال هایی آســیب پذیر بودیم به جهت این بود که 
اجازه نمی دادیم بســیاری از ظرفیت های داخلی 
خودمان فعال شود و به تعبیر فعالان اقتصادی که 
می گفتند تحریم های داخلی بیشــتر آنها را اذیت 

می کرد.
وی از مصادیق این تغییر رویکرد را تسهیل صدور 
مجوزهای کسب وکار برشــمرد و افزود: در صدور 
مجوزهای کسب وکار جامعه ما ظرفیت ها را دارد، 
انســان های صاحب ســرمایه خوش فکر و جوانان 
فعال و مبتکر وجود دارند اما در داخل موانعی وجود 
داشت که با دستور رئیس جمهور می خواهیم این 
ظرفیت ها را آزاد کنیم و پای اقتصاد مقاوم بیاوریم و 
شکی نیست که توفیق در این مسیر موجب موفقیت 

در مواجهه بین المللی خواهد شد.

در دو سال گذشته تحقق یافت

جذب ۸ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 

رشد نقدینگی 26.4 درصد شد
کاهش مجدد نقدینگی و پایه 

پولی در مهرماه
نرخ رشــد دوازده ماهه پایه پولــی در پایان 
مهرمــاه ۱۴۰۲ با ۲.۴ واحــد درصد کاهش 
نسبت به دوره مشابه ماه قبل به ۳۹.۶درصد 
رسید. نرخ رشــد دوازده ماهه نقدینگی نیز از 
۳۴.۳درصد در پایان مهر ماه ۱۴۰۱ طی یک 
روند نزولی به ۲۶.۴درصــد در پایان مهر ماه 

۱۴۰۲ کاهش یافت.
به گزارش روابط عمومــی بانک مرکزی، این 
بانک در چارچوب برنامه های دولت سیزدهم 
برای کنترل رشد نقدینگی و تورم و در راستای 
تحقق شعار سال با عنوان "مهار تورم و رشد 
تولید" مبتنــی بر رویکرد سیاســت تثبیت 
اقتصادی، اجرای برنامه کنترل مقداری رشد 
ترازنامه بانک ها و مؤسسات اعتباری و جریمه 
بانک های متخلف از حدود تعیین شده از طریق 
افزایش نسبت سپرده قانونی را همانند سال 
گذشته با جدیت در دستور کار قرار داده است 
و بر این اساس برنامه پولی با هدف دستیابی به 
نرخ رشد نقدینگی ۲۵ درصد برای سال ۱۴۰۲ 

را تنظیم نموده است.
آخرین آمارهای سال ۱۴۰۲ حاکی از آن است 
که نرخ رشــد دوازده ماهه نقدینگی از ۳۴.۳ 
درصد در پایان مهر ماه ۱۴۰۱ طی یک روند 
نزولی به ۲۶.۴ درصد در پایان مهرماه ۱۴۰۲ 
کاهش یافته اســت، حجم نقدینگی نیز در 
پایان مهرماه امسال ۷۱۷۷۹.۴ هزار میلیارد 
ریال بوده است؛ در هفت ماهه منتهی به مهرماه 
ســال جاری حجم نقدینگی معــادل ۱۳.۳ 
درصد رشد یافته است که این رقم از ابتدای 
سال همچنان نه تنها در چارچوب هدفگذاری 
رشــد نقدینگی قرار دارد بلکه کمتر از میزان 
هدف گذاری تعیین شــده بــرای هفت ماهه 

نخست امسال می باشد.
بر اســاس این گزارش، نرخ رشد دوازده ماهه 
پایه پولی در پایان مهرماه ۱۴۰۲ با ۲.۴ واحد 
درصد کاهش نســبت به دوره مشابه ماه قبل 
)معادل ۴۲.۰ درصد در شــهریورماه ۱۴۰۲( 
به ۳۹.۶ درصد رسید. پایه پولی نیز در پایان 
مهرماه سال جاری رشدی معادل ۱۵.۷ درصد 

را نسبت به پایان سال ۱۴۰۱ تجربه کرد.
رشــد پایه پولی در دوازده ماهــه منتهی به 
پایان مهرمــاه ۱۴۰۲ در ادامــه روند نزولی 
خود از ابتدای سال جاری از ۴۵.۰ درصد در 
فروردین ماه به ۳۹.۶ درصد در مهرماه کاهش 
یافته است، و برای نخستین بار بعد از گذشت 

هشت ماه وارد کانال ۳۰درصدی شده است.

فائو:
 تولید غلات ایران از ۲۱ میلیون 

تن گذشت
فائو در جدیدتریــن گزارش خــود از تولید 
بیش از ۲۱ میلیون تن غله در ایران طی سال 
زراعی ۲۰۲۳ خبر داد و اعــلام کرد ایران در 
رتبه چهارم آســیا از نظر حجم ذخیره غلات 
قرار گرفته است. ســازمان جهانی خواروبار 
و کشــاورزی ملل متحد )فائــو( در آخرین 
گزارش خود از سلســله گزارش های موسوم 
به »دورنمای محصــولات و وضعیت غذایی« 
در سال ۲۰۲۳ کل تولید غلات ایران در این 
سال را ۲۱ میلیون و ۱۰۰ هزار تن برآورد کرد.

تولید غلات ایران در این سال با افزایش بیش 
از ۲ درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه 
شده است. ایران در سال زراعی ۲۰۲۲ بالغ بر 
۲۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تــن غله تولید کرده 
بود. بر اســاس این گزارش تولید گندم ایران 
که در سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۱۳ میلیون تن اعلام 
شده بود در سال ۲۰۲۳ با افزایش ۵۰۰ هزار 
تنی مواجه شــد و به ۱۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تن رسید.
تولید شــلتوک برنج در ایران نیز ۳ میلیون و 
۵۰۰ هزار تن اعلام شــده که نسبت به سال 
قبل از آن تغییری نداشــته است. تولید سایر 
غلات ایران نیز در ســال ۲۰۲۳ بدون تغییر 
نسبت به ســال قبل در ســطح ۴.۱ میلیون 
تن باقی مانده است .این گزارش همچنین از 
افزایش ۱۰۰ هزار تنی ذخیره غلات ایران خبر 
داده و اعلام کرده است ذخایر غلات ایران به 

۱۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تن رسیده است.
ایران با این حجم ذخایر غلات در رتبه چهارم 
جهان قرار گرفته است. چین با ذخایر غلات 
۳۹۹ میلیــون تنی در رتبه اول قرار داشــته 
اســت. هند با ۶۴ میلیون تــن و ترکیه با ۱۲ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن به ترتیب رتبه های دوم 

و سوم را از این نظر به خود اختصاص داده اند.
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عضو خانه صمت گفت: با توجه به هزینه های بالای 
نگهداری و نوسازی زیرســاخت های شهرک های 
صنعتی، بخشــی از عوارض دریافتی شهرداری ها 
از محل قانون مالیات بر ارزش افزوده به شــهرک ها 

اختصاص یابد.
به گزارش مهــر، خانه صمت ایــران در نامه ای به 
ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد که با توجه به 
هزینه های بالای نگهداری و نوسازی زیرساخت های 
شهرک های صنعتی، بخشــی از عوارض دریافتی 
شهرداری ها از محل قانون مالیات بر ارزش افزوده به 
شهرک های صنعتی محل استقرار واحدهای صنعتی 

ذی ربط اختصاص یابد. 

شــهرداری ها خدمتی به شهرک های 
صنعتی ارائه نمی کنند

آرمان خالقی قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن 
و تجارت ایران در این رابطه در گفت وگو با مهر اظهار 
کرد: قانونی تحت عنوان عوارض شهرداری ها داشتیم 
که طبق آن یک درصد از فروش واحدهای صنعتی 
را محاســبه می کردند و بابت هزینه ها و خدمات 

شهرداری ها به شهرداری ها می پرداختند.
خالقی افــزود: واحدهــای صنعتی مســتقر در 
شهرک های صنعتی اعلام کردند که شهرداری ها 
به ما خدمتی ارائه نمی کننــد؛ در ادامه مصوبه ای 

آمد مبنی بر اینکه نیمی از این عوارض دریافت و به 
شهرک های صنعتی پرداخت شود تا با استفاده از 
آن، شهرک ها اقدام به نوسازی و بهسازی تجهیزات، 
نگهداری و نوسازی تصفیه خانه ها، فضای سبز و… 
کنند. وی ادامه داد: در حال حاضر شهرداری ها هیچ 
خدمتی به شهرک های صنعتی نمی دهند، حتی 
زباله ها را جمع نمی کنند و ایستگاه آتش نشانی نیز 

احداث نکرده اند.
عضو خانه صنعــت، معدن و تجــارت ایران گفت: 
بنابراین برای فراهم شدن هزینه ها، مقرر شد نیمی 
از عوارض یک درصد یعنــی ۰.۵ درصد فروش به 
شهرک ها داده شود. در ادامه با توجه به اینکه بیش 
از ۵۰ مدل عوارض در کشور داشتیم، قانون تجمیع 
عوارض تصویب شد. در این قانون سهم شهرداری ها 
یک درصد شد که باز در این قانون ۵۰ درصد از این 

عوارض به شهرک ها پرداخت شود.
خالقی اظهار کرد: در نهایت قانون تجمیع عوارض 
هم جمع شد و تمام قوانین مرتبط در قانون مالیات 
بر ارزش افزوده تجمیع شد. ۳ درصد از کل مالیات بر 

ارزش افزوده سهم عوارض شهرداری هاست.
قائم مقام دبیرکل خانه صنعــت، معدن و تجارت 
ایران ادامــه داد: ما می گوئیم طبــق همان قاعده 
حداقل یک درصد از این ســهمی که قرار است به 
شــهرداری ها پرداخت شــود به واحدهایی که در 

شهرک های صنعتی مســتقر هستند تعلق گیرد؛ 
یعنی هر چقدر این واحدها مالیات و عوارض به نام 
مالیات بر ارزش افزوده می پردازند دولت سهم شان را 
جدا کند و بابت نگهداری، تعمیر، نوسازی و بازسازی 
شهرک و مشاعات بپردازد. وی افزود: در کمیسیون 
تلفیق مجلس این پیشنهاد رد شد و خود دولت هم 
در دفاع یا عدم دفاع از این مســاله، موضع روشن و 

صریحی ندارند.

وضعیت شهرک های صنعتی نگران کننده 
است

خالقی اضافه کــرد: بحث این اســت که وضعیت 
شهرک های صنعتی نگران کننده اســت زیرا اگر 
شــهرک های صنعتی بازسازی نشــوند و به آنها 
رسیدگی نشود، زیرساخت های آنها دچار فرسودگی 
شدید و در نهایت تخریب می شــود و این در حالی 
است که بازسازی زیرساختی که دچار فرسودگی 
شدید شده، بسیار سخت است. وی تاکید کرد: در 
حال حاضر واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی 
در گذران امور خود مانده اند و اگر زیرساخت ها دچار 
فرسودگی شود، فعالیت به شدت سخت می شود و 

کار کردن در این فضا هزینه برتر است.
قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 
ادامه داد: اگر به این موضوع رســیدگی نشود مثلًا 

زیرساخت آب یک شــهرک دچار فرسودگی و در 
نهایت قطع می شود که در این صورت کل شهرک 

را از دست می دهیم.

مقاومت مجموعه های مدیریت شهری
قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 
در مورد اینکه چرا با پرداخت این هزینه ها مخالفت 
می شــود، تصریح کرد: به نظر می رسد مذاکرات و 
پیگیری ها و به طور کلــی لابی های مجموعه های 
مرتبط با مدیریت شهری یعنی شــوراهای شهر، 
شوراهای عالی استان ها و شهرداری ها منجر به این 
مخالفت ها شده است. خالقی افزود: وقتی بخشی 
از این عوارض به شــهرک ها پرداخت شود در واقع 
قســمتی از درآمد این مجموعه ها کسر می شود، 
بنابراین به شــدت در مقابل این موضوع مقاومت 
می کنند و نگاه نمایندگان مجلس هم نســبت به 
مجموعه ای مثل شهرداری و شورای شهر ویژه است 

و نمی خواهند دل آنها را بشکند.
وی یادآور شــد: این اتفاقات در حالی است که نگاه 
ما باید توسعه ای باشــد و نمی توان به دلیل مسائل 
اینچنینی، فضاهایی مانند شهرک صنعتی که زمینه 
اشــتغال هزاران نفر را فراهم کرده است دست کم 
بگیریم و توجهی به توسعه و بهسازی زیرساخت های 

آن نداشته باشیم.

مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس با اشاره به پایان 
تعمیرات اساسی سکوهای میدان گازی مشترک 
پارس جنوبی، گفت که با انجام تعمیرات اساسی، 
آغاز تولید زودهنــگام از فــاز ۱۱ و بهره برداری از 
خط لوله جدید فاز ۱۶، آماده تولیــد پایدار گاز از 
بزرگ ترین میدان مشترک گازی جهان در زمستان 

۱۴۰۲ هستیم.
به گزارش وزارت نفت، سهم گاز در سبد انرژی ایران 
بیش از ۷۰ درصد اســت و در این میان نزدیک به 
۷۰ درصد گاز مورد نیاز کشــور از میدان مشترک 
پارس جنوبی برداشــت می شــود. با توجه به این 
اعداد، نزدیک به ۵۰ درصد از تولید انرژی کشــور 
از این میدان مشترک گازی اســت. آمارها نشان 
می دهد ایران پارســال رکورد برداشت گاز از این 
میدان مشترک را جابه جا کرد و در اوج مصرف گاز، 
برداشت روزانه به بیش از ۷۰۵ میلیون مترمکعب 

رسید.
اگر میانگین تولیــد روزانــه گاز در پارس جنوبی 
را حــدود ۶۷۰ میلیــون مترمکعــب در نظــر 
گیریم، روزانه معادل چهار تا ۴.۵ میلیون بشــکه 
نفت خــام در ایــن میــدان تولید می شــود که 
 نقشــی بســیار مهم در پایداری و امنیــت انرژی 

در کشور دارد.
اهمیت تولید پایــدار در میدان مشــترک پارس 
جنوبــی البته در زمســتان بیشــتر اســت، زیرا 
هم اکنون بیــش از ۹۵ درصد جمعیت کشــور به 
شبکه گاز متصل هســتند و این حامل انرژی، در 
تامین ســوخت بخش خانگی نقش نخست را ایفا 
می کند. بنابراین برای تولید پایــدار گاز در فصل 
ســرد از ۳۷ ســکوی تولیدی این میدان مشترک 
گازی در ســمت ایران، انجام تعمیرات اساســی 

ضروری اســت، زیرا حتی قطع جریان گاز از یکی 
 از چاه های پــارس جنوبی می تواند در زمســتان

 مشکل آفرین باشد.
بر این اساس، امسال نیز تعمیرات اساسی سکوهای 
گازی پارس جنوبی از میانه تابســتان آغاز شــد و 
آن گونه که مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس اعلام 
کرده بود، پایان یافت. »محمدحســین متجلی« 
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس، با بیان اینکه 
برای تولید گاز غنی در زمســتان امسال تعمیرات 
اساسی پیش از آغاز سرما پایان یافت، اظهار داشت: 
با انجام تعمیرات اساســی روی سکوهای تولیدی، 
آماده برداشت حداکثری گاز از این میدان مشترک 

هستیم.
وی ادامــه داد: با برداشــت زودهنــگام از فاز ۱۱ 
پارس جنوبی، هفت میلیــون مترمکعب در روز و 
با راه اندازی خط لوله جدید دریایی فاز ۱۶، آمادگی 
کامل برای تولید گاز در زمستان را داریم. متجلی 
گفت: تعمیرات اساسی که امسال در سکوهای گازی 
پارس جنوبی انجام شــد، متفاوت ترین تعمیرات 
اساســی در طول عمر پارس جنوبی بود و در حالی  
که ۲۳ ســال از عمر برداشــت از این میدان گازی 
می گذرد، برای نخســتین بار عملیات ایزولاسیون 
خطوط دریایی از ســکوهای گازی پارس جنوبی 

انجام شد.
وی تاکیــد کــرد: بــا توجه بــه ســکوهایی که 
عملیاتــی هســتند، تعمیــرات اساســی کــه 
انجام شــد و تعویض خط لوله دریایــی فاز ۱۶ و 
عملیاتی شــدن فــاز ۱۱، آمادگی کامــل برای 
تولید حداکثــری گاز در پــارس جنوبی به عنوان 
 بزرگ تریــن تولیدکننــده هیدروکربور کشــور 

وجود دارد.

ســهم ایران از صادرات فرش دستباف در جهان در دوره 
۲۰۱۱ تا ۲۰۲۲ کاهش یافته و از ۲۵.۵ درصد به ۷.۴ درصد 
رسیده است اما سهم رقبای ایران از جمله هند، چین، نپال 
و پاکستان در حال افزایش است. به گزارش مهر، معاونت 
بررســی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران در گزارشی 
تحت عنوان »نگاهی بر وضعیت صنعت فرش دستباف 
)هنر ماندگار ســرزمین کهن ایرانیان(« ضمن بررسی و 
شناخت وضعیت جهانی فرش دستبافت، جایگاه ایران 
و چالش های موجود در این بازار بررسی شده است. این 
گزارش به استناد آمار سازمان تجارت جهانی اشاره کرده 
که طی سال های ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۲ در بازار تجارت جهانی 
فرش دســتباف به صورت میانگین بیش از ۱۵۰ کشور 
صادرکننده وجود دارد. طی ســال ۲۰۲۲، کشــورهای 
هند با ۳۱۰ میلیون دلار و سهم حدود ۳۰.۳ درصد از کل 
صادرات فرش، چین با ۹۳.۱ میلیون دلار و سهم حدود ۹.۱ 
درصد از کل صادرات فرش و مصر با ۸۹.۸ میلیون دلار با 
سهم حدود ۸.۸ درصد از کل صادرات سه کشور عمده در 
صادرات فرش دستباف طی سال های مزبور بوده اند. پس 
از این کشورها نپال با سهم حدود ۸.۳ درصد، پاکستان با 
ســهم حدود ۷.۷ درصد و ایران با سهم ۷.۴ درصد از کل 
صادرات فرش دســتباف جهان در رتبه های بعدی قرار 
می گیرند. ۷۱.۵ درصد از کل صادرات فرش دســتباف 

جهان توسط این شش کشور تأمین می شود.
این در حالی اســت که آمارها حاکی از این اســت که 
ایران در سال ۲۰۱۱، حدود ۲۵.۵ درصد از عرضه فرش 
دستباف در بازارهای جهانی را به خود اختصاص داده که 
بیشترین متوسط سهم سالانه جهانی از بازار فرش در 
دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ بوده اســت. سهم ایران از صادرات 
فرش دستباف در دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ کاهش یافته و از 
۲۵.۵ درصد به ۷.۴ درصد رسیده است. برعکس سهم 
رقبای ایران از جمله هند، چین، نپال و پاکستان در حال 

افزایش بوده است. به نحوی که کشور هند توانسته سهم 
خود را از ۱۵ درصد در ســال ۲۰۱۱ به ۳۰.۳ درصد در 
سال ۲۰۲۲ افزایش دهد. البته صادرات هند تغییر قابل 
توجهی نداشته و دلیل افزایش سهم هند از بازار صادرات 

جهانی، کاهش قابل توجه صادرات ایران بوده است.
در بررسی ساختار روند واردات جهانی فرش دستباف در 
چند سال اخیر، چهار کشور آمریکا، آلمان، انگلیس و ژاپن 
به عنوان مهم ترین واردکنندگان فرش دستباف در جهان 
معرفی شده اند. در سال ۲۰۲۲ آمریکا به تنهایی بیش از 
۴۴ درصد بازار )۴۳۹ میلیون دلار( را در اختیار گرفته و 
دو کشور آمریکا و آلمان بیش از ۵۰ درصد بازار را به خود 
اختصاص داده اند. همچنین کشورهای انگلستان با سهم 
حدود ۶.۸ درصد، ایتالیا با سهم حدود ۳.۶ درصد، ژاپن با 
سهم حدود سه درصد و کانادا با سهم حدود ۲.۸ درصد 
به ترتیب عمده واردکنندگان فرش دستباف هستند که 
فرش را با هدف مصرف داخلی یــا صادرات مجدد وارد 
می کنند. این شش کشور جمعاً بیش از ۶۷ درصد کل 

تقاضای جهانی را تشکیل می دهند.
بررسی روند صادرات فرش دســتباف ایران طی دهه 
گذشــته روند نزولی این محصول را نشان می دهد. بر 
اساس آمار گمرک ارزش صادرات فرش دستباف ایران از 
۴۲۷.۳ میلیون دلار در سال ۱۳۹۱ به ۵۰.۷ میلیون دلار 
در سال ۱۴۰۱ رسیده است. متوسط رشد سالانه ارزش 
صادرات فرش دستباف ایران به نقاط مختلف جهان طی 
سال های ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۱ برابر با منفی ۱۹ درصد بوده 
است. همچنین بر اســاس آمار گمرک در سال ۱۴۰۱، 
کشورهای آلمان با ســهم حدود ۱۷.۶ درصد، امارات 
متحده عربی با سهم حدود ۱۷.۲ درصد، کشور چین با 
سهم حدود ۱۶.۲ درصد و پاکستان با سهم حدود شش 
درصد از ارزش کل صادرات فرش دستباف، عمده مقاصد 

صادراتی این محصول بوده اند.

وضعیت شهرک های صنعتی نگران کننده است

سقوط صادرات فرش دستباف ایرانی طی ۱۰ سالآمادگی کامل برای تولید گاز در زمستان
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3 بازار

مهدی یوســف خانی گفــت: متاســفانه اکنون 
مرغدار به قیمت دلخواه و ۸ هــزار تومان بالاتر از 
نرخ مصوب، مرغ را می فروشد و مشکلی هم برایش 
به وجود نمی آیــد. مهدی یوســف خانی، رئیس 
اتحادیه فروشندگان مرغ و ماهی تهران در خصوص 
دلایل افزایش قیمت گوشت مرغ گفت: متاسفانه 
مرغداری ها نرخ مصوب فعلی ) هر کیلوگرم مرغ ۷۳ 
هزار تومان ( را قبول ندارند و مرغ زنده از مرغداری 
بالاتر از این نرخ ارائه می شــود که همین امر باعث 
افزایش قیمت تمام شده نرخ کشتارگاه شده و نهایتا 
عرضه گوشت مرغ با افزایش قیمت روبه رو می شود.

وی افزود: علت گرانی گوشت مرغ، مرغداری ها و 
نارضایتی آنان از نرخ مصوب بوده و کنترل این امر بر 
عهده وزارت جهاد کشاورزی است. باید به اعتراضات 

توجه شده و بررسی شود، چرا مرغداران نرخ مصوب 
را قبول ندارند و تقاضــای افزایش قیمت را دارند؟ 

خواسته برحق یا ناحق است؟
یوســف خانی تصریح کرد: متولی این امر وزارت 
کشاورزی و ســازمان جهاد استان ها هستند. باید 
به مشــکلات و تقاضای مرغــداران توجه کرده و 
بررسی های لازم را مبذول دارند. اگر این تقاضا برای 
افزایش قیمت صحیح است، تدابیر لازم برای حل 
آن را بیندیشند و اگر صحیح نیست، اجازه ندهند 

مرغدار به قیمت دلخواه مرغ را عرضه کند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی تهران 
گفت: متاسفانه اکنون مرغدار به قیمت دلخواه و ۸ 
هزار تومان بالاتر از قیمت مصوب، مرغ را می فروشد و 
مشکلی هم برایش به وجود نمی آید. اما کشتارگاه ها 

و واحدهای صنفی به عنوان عمده فروش و خرده 
فروش که حلقه آخر هستند، مرتبا مشمول جرائم 
سنگین تعزیراتی و بازرسی  می شوند. در این حوزه 
اخیر نظارت وجود دارد ولی نظارت بر قیمت فروش 

مرغدار نیست.
وی در خصوص میزان تقاضای بازار گوشــت مرغ 
گفت: تقاضای بازار بالا نیســت و تقریبا با عرضه 
همخوانی دارد. چون تولید کنندگان به نرخ مصوبی 
که اردیبهشت سال ۱۴۰۲ توسط وزارت کشور اعلام 
شده، معترض هستند و تمکین نمی کنند. از همین 
روی، بالاتر از آن نرخ مرغ را عرضه می کند و برای 
قسمت های دیگر مانند کشــتارگاه ها و واحدهای 
صنفی که در ارتباط مســتقیم با مردم هســتند، 

مشکلاتی را ایجاد می کند.

به گفته نادر بذرافشان، علیرغم نوساناتی که بازار سکه 
و طلای داخلی طی هفته ای که گذشت تجربه کرد؛ اما 
در آخرین معاملات پایانی هفته، کاهش قیمت نسبت 
به ابتدای هفته رقم خورده و قیمت ها از اوج خود فاصله 
گرفت. نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه سازندگان و 
فروشندگان طلا و جواهر تهران در رابطه با وضعیت 
یک هفته گذشته  بازار سکه و طلای داخلی اظهار کرد: 
در هفته ای که گذشت، نوسان افزایشی و کاهشیدر 
بازار طلای جهانی بسیار بود؛ اما در مجموع میانگین 
۲۰ دلار هر اونس جهانی طلا در طول این هفته کاهش 
قیمت داشت. در حال حاضر هر اونس طلا ۱٩۸۷ دلار 

قیمت دارد.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران ادامه داد: در بازارهای داخلی اما در مجموع روند 

کاهشی قیمت سکه و طلا را نسبت به اوج قیمت ها و 
نوسانات این هفته، داشتیم. در مجموع هر گرم طلای 
۱۸ عیار با ۱۸ هزار تومان کاهش، در آخرین معاملات 
پایانی هفته دو میلیون و ۵۱۶ هزار تومان دادوستد شد. 
طلای ۱۸ عیار در اوج قیمتی خود، بهای دو میلیون و 

۵۳۴ هزار تومان به ازای هر گرم را تجربه کرد.
وی در رابطه با تغییرات قیمتی سکه و طلا در یک هفته 
گذشــته و آخرین قیمت ها در پایان هفته گفت: هر 
قطعه سکه تمام طرح جدید در این هفته با ۱۲۰ هزار 
تومان کاهش قیمت در آخرین معاملات روز پنجشنبه 

۲٩ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شد.
بذرافشان ادامه داد: سکه تمام طرح قدیم نیز با ۴۰۰ 
هزار تومان کاهش هفتگی به ۲۶ میلیون و ۱۰۰ هزار 
تومان در پایان هفته رسید. نیم سکه بدون تغییر در 

پایان هفتــه ۱۵ میلیون و ۷۰۰ هــزار تومان بود که 
نوسان خاصی هم در طول هفته نداشت. ربع سکه نیز 
بدون تغییر نسبت به ابتدای هفته ۱۰ میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومان قیمت داشت.  سکه های یک گرمی بانک 
مرکزی اما در مجموع یک هفته اخیر میانگین ۱۰۰ 
هزار تومان کاهش قیمت داشــت و در پایان هفته به 

پنج میلیون و ٩۰۰ هزار تومان رسید.
بذرافشان در رابطه با آخرین وضعیت حباب سکه در 
بازار نیز اعلام کرد: حباب سکه نیز در این هفته، نوسان 
زیادی را تجربه کرد؛ در مقطعی افزایشی شد و پس از 
آن کاهش یافت اما در مجموع نسبت به ابتدای هفته 
تغییر چندانی را ثبت نکرد. در آخرین معاملات پایانی 
این هفته هر قطعه سکه پنج میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

دارای حباب است.

خبری از تشدید تقاضا در بازار سکه و طلا نیستگرانی گوشت مرغ به دلیل نارضایتی مرغداری ها 
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رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با توجه به رشد 
تولید میوه و صیفی، صادرات در ۷ ماهه امســال 
نسبت به سال قبل ۲۰ درصد رشد داشته است. 
مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه بارفروشــان 
گفت: بــا توجه به رشــد تولید میــوه و صیفی، 
صادرات در ۷ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه 

سال قبل  ۲۰ درصد رشد داشته است.
به گفته او، بــا توجه به رشــد ۱.۵ برابری تولید 
محصولات باغی نســبت به ســال قبل، افزایش 

صادرات به منظور جلوگیــری از زیان  باغداران 
امــری ضــروری اســت. در غیر این صــورت با 
افزایش عرضــه در بــازار و نبود تقاضا شــاهد 
 مانــدن محصــول روی دســت تولیدکننــده 

خواهیم بود.
دارایی نژاد ادامه داد: از ابتدای ســال صادرات در 
تمامی اقلام میوه، ســبزی و فرنگی جات رشــد 
داشته  که خوشبختانه موضوع رونق صادرات در 

بازار داخل تاثیری نداشته است.

رئیس اتحادیه بارفروشان با بیان اینکه صادرات 
گوجه فرنگی مجدد از ســرگرفته شــد، گفت: 
صادرات گوجه فرنگی برای چند روز متوقف شد 
که خوشــبختانه با رایزنی های صورت گرفته به 
ترکمنســتان، دبی، امارات، ارمنستان و روسیه 
صادر می شــود. او گفت: برآورد هــا حاکی از آن 
است که امســال صادرات محصولات کشاورزی 
 نســبت به ســال قبل از لحــاظ وزنــی ۲ برابر

 افزایش یابد.

طی ۷ ماه امسال ۷.٩میلیون تن کالا از کشور ترانزیت 
شده که در مقایسه با ۷ ماه سال قبل ۲۲درصد افزایش 
یافته است. ترانزیت ریلی در این مدت ۵.۵درصد کاهش 
یافته است. مطابق آمار وزارت راه و شهرسازی از ابتدای 
امسال تا پایان مهرماه ۷ میلیون و ٩۱۷ هزار و ۱۳ تن 
کالا از کشور ترانزیت شده که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل، ۲۲ درصد افزایش یافته است.
در مدت یادشــده ترانزیت کالای نفتــی و غیرنفتی 
به ترتیب با ۲ میلیون و ۳۸۷ هزارتــن و ۵ میلیون و 

۵۳۰ هزار و ۱۳ تن، افزایــش ۳۴.۱ و ۱۷.۵ درصدی 
 را نســبت به هفت ماهه نخســت ســال گذشــته 

داشته است.
سهم حمل ونقل جاده ای حدود ٩۰ درصد و معادل ۷ 
میلیون و ۱۲۱ هزار و ۱۳ تن و سهم حمل ونقل ریلی 
از ترانزیت ۷٩۶ هزار تن بوده که نسبت به ۸۴۱ هزار و 
۶۵۴ تن ۷ ماه سال گذشته حدود ۵.۵ درصد کاهش 
یافته اســت. در بخش جاده ای رشد ۲۵.۷۶درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل ثبت شده است.

همچنین در مهرماه سال جاری، عملکرد ترانزیت با 
ثبت ۱ میلیون و ۳۷۷ هزار و ۶۳٩ تن، رشد ۷۴درصدی  
را نسبت به مهرماه سال قبل داشته است. در این ماه، 
ترانزیت جاده ای کالاهای نفتی و غیرنفتی به ترتیب با 
عملکرد ۴۱۳ هزار و ۸۶۴ تن و ۸۲۱ هزار و ۷۷۵ تن، 
افزایش ۱۸۲.۷درصدی و ۴۸.۱درصدی را نسبت به 
مهرماه سال گذشته داشــته و ترانزیت ریلی مجموع 
کالاهای نفتی و غیرنفتی با عملکرد ۱۴۲ هزار تن، رشد 

۵۷.۰۶درصدی داشته است.

برابر قانون کار اتباع بیگانه ای که فاقد پروانه کار، پروانه کار موقت یا کارت 
کار موقت باشند، اجازه اشتغال در کشور را ندارند و درصورت اشتغال و 

به کارگیری کارفرمای آنها متخلف و مشمول جریمه خواهد بود.
وزارت کار طرح ملی تعیین وضعیت اشتغال اتباع افغانستانی )سامانه 
جامع اشتغال اتباع خارجی( را از ٩ اسفندماه ۱۴۰۱ در ۱۶ استان کشور 
آغاز کرده است. به موجب این طرح اقامت مجاز این افراد منوط به روشن  
شدن وضعیت شغلی آنان خواهد بود و افراد شــرکت کننده از مزایای 

قانونی این طرح برخوردار خواهند شد.
کارفرمایان حقیقی و حقوقی متقاضی استفاده از خدمات اتباع خارجی 
نیز وفق ماده ۱۲۱ قانون کار جمهوری اســلامی ایران پس از ثبت نام و 
ایجاد پرونده شخصی الکترونیکی در سامانه جامع اشتغال اتباع خارجی 
می توانند نسبت به ثبت درخواســت در قالب روادید ورود با حق کار، 

صدور، تمدید، تجدید و یا ابطال پروانه کار اقدام کنند.
برابر قانون کار اتباع بیگانه ای که فاقد پروانه کار، پروانه کار موقت یا کارت 
کار موقت باشند، اجازه اشتغال در کشور را ندارند و درصورت اشتغال و 

به کارگیری کارفرمای آنها متخلف و مشمول جریمه خواهد بود.
علیرضا نوری باروقی، مدیر حراست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان تهران استعلام کارفرمایان در خصوص استخدام اتباع بیگانه را 
ضروری دانست و افزود: طبق ماده ۱۲۸ قانون کار، کارفرمایان مکلفند 
قبل از اقدام به عقد هرگونه قراردادی که موجب استخدام اتباع بیگانه 

می شود، نظر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را در مورد امکان اجازه 
اشتغال تبعه بیگانه استعلام نمایند.

مدیر حراســت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران با 
بیان اینکه اداره اشــتغال اتباع بیگانه در استان پاسخگوی استعلامات 
کارفرمایان هســتند اضافه کرد: کارفرمایان در استان تهران می توانند 
با مراجعه به اداره اشتغال اتباع بیگانه )به نشانی تهران، خیابان میرزای 
شــیرازی، بین خیابان شــهید مطهری و کریمخان زند، کوچه شهید 
حسین عزیزاللهی ـ کوچه هشتم ـ جنب بوستان میرزای شیرازی، پلاک 
۱ ســاختمان اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی واحد میرزای شیرازی، 

طبقه  اول( نسبت به استعلام نیروی اتباع مدنظر خود اقدام نمایند.
مطابق گزارش اداره کار استان تهران در روز نخست اجرای این گشت ها 
که در شهرستانهای پیشوا و بومهن برگزار شد، بالغ بر ۳۰ تبعه غیرمجاز 
بیگانه شناسایی و دستگیر شدند و به مراجع قانونی معرفی گردیدند و 

همچنین با کارفرمایان متخلف طبق قوانین برخورد شد.
بسیاری از کارشناســان بر این باورند که یکی از علل به کارگیری اتباع 
بیگانه از سوی کارفرمایان، فرار از پرداخت حق بیمه و ارزان بودن نیروی 
کار خارجی اســت که این امر موجب از بین رفتن فرصت های شغلی 
برای جویندگان کار و نیروهای کار داخلی شده است، اما در این میان 
هم کارفرمایانی هســتند که از نبود نیروی کار ایرانی در برخی رسته 

فعالیت ها گله دارند و به ناچار از نیروی کار خارجی استفاده می کنند.

مدیرعامــل صندوق ملی مســکن با اعــلام این که 
۳۰۰۰هزار میلیارد برای ساخت ۴میلیون مسکن نیاز 
است، گفت: بانک اقتصاد نوین و پاسارگاد به ترتیب 
به ۱دهم و ۷دهم تکلیف قانونی پرداخت وام نهضت 

ملی مسکن عمل کرده اند.
مهدیار اسماعیلی با اشاره به بررسی موضوع  تأمین 
منابع نهضت ملی مســکن در جلســه شورای عالی 
مســکن اظهار کرد:  عدم پرداخت کافی تسهیلات 
یا اســتنکاف برخی بانک ها از پرداخت مالیات عدم 
پرداخت وام )جریمه مالیاتی( در جلسه این ۲ موضوع 
به شــدت توســط رئیس جمهوری مورد تأکید قرار 
گرفت که بانک ها متعهد باشــند یا به تسهیلاتی که 
باید بدهند پایبند باشــند و یا اینکه به موجب قانون 
به میزانی که تسهیلات ندادند، مالیات آن را مثل همه 

مالیات بپردازند.
وی بــا بیان این کــه با احتســاب کمتریــن اعداد 
۳۰۰۰هزار میلیارد تومان برای ســاخت ۴ میلیون 
واحد نهضت ملی مسکن نیاز اســت، افزود: مسکن 
یک کار اقتصادی اســت و تمام منابع مالی موردنیاز 
نهضت ملی مسکن نمی تواند توســط منابع دولتی 

یا درآمد های صندوق ملی تأمین شــود، بخشــی را 
مردم و  بخشی را هم بانک ها باید در قالب تسهیلات 

تأمین کنند.
وی با اعلام این که "امســال از بودجه عمومی ۲۸.۵ 
هزار میلیارد تومانی برای نهضت ملی مســکن ابلاغ 
شده که بخشی از آن تخصیص یافته است"، تصریح 
کــرد: از وصولی خــط اعتباری مســکن مهر نیز ۵ 
هزار میلیارد تومان توســط بانک مســکن پرداخت 
می شــود، ضمن این که ۲۰ هزار میلیــارد تومان از 
مســیر فروش نفت مطابــق مصوبه شــورای عالی 
ســران قوا به ســال ۱۴۰۲ موکول و منتقل شد که 
از ســال گذشــته که به این عدد اضافه می شــود و 
آن عــددی که قدری مــا را امیــدوار می کند آن ۲ 
 میلیارد دلاری است که رهبر معظم انقلاب مجوز آن 

را صادر کردند.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن با بیان این که مطابق 
قانون بانک هــا باید بابت عدم پرداخت تســهیلات 
نهضت ملی مسکن ۱۵۰ هزار میلیارد تومان مالیات 
پرداخت کنند، اضافه کرد: از ۸۱۸ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات ســال اول و دوم که باید برای پروژه های 

نهضت ملی مسکن پرداخت می شــد بر اساس یک 
روایت تاکنــون ۱۷۵ و مطابق روایــت دیگر ۲۲۵ 
هزار میلیارد پرداخت شده است، روایت دوم حالت 
خوش بینانه تر پروژه هایی است که قرارداد آنها امضا 

شده است، اما وام آنها هنوز پرداخت نشده است.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: رئیس جمهوری در جلسه 
شورای عالی مسکن تأکید داشت که باید جریمه های 
مالیاتی از بانک ها اخذ شــود نه این که دریافت شود. 
وی درباره عملکرد بانک ها نیز گفــت: از ۲۰ درصد 
تکلیف قانونی تا امروز بانک مســکن به ۷۴ درصد، 
بانک پاســارگاد ۷دهم درصد،  بانک شهر ۴ درصد، 
مؤسسه ملل ۵ درصد، کارآفرین ۶دهم درصد، بانک 
گردشــگری نیم درصد و بانک اقتصاد نوین ۱ دهم 

درصد عمل کرده اند.
وی در رابطه بــا چگونگی اخذ جریمــه مالیاتی از 
بانک ها ابراز کرد: سازمان امور مالیاتی براساس قانون 
می تواند جریمه ها را از دارایی های بانک ها اخذ کند. 
صحبتی بانک ها دارند می گویند "پول های در حساب 
ما پول های مردم اســت و نمی شود سازمان مالیاتی 

تصرف کند" که بنده در مورد آن بحثی نمی کنم.

بــا گذشــت یک مــاه از 
ارســال پیامک ســازمان 
امور مالیاتــی به صاحبان 
خودروهای گــران قیمت 
مبنی بر اعلام ۳۰ بهمن به 
عنوان آخرین مهلت پرداخت مالیات، طبق اعلام 
مسئولان این ســازمان در این مدت تنها حدود ۶ 

میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومــان یعنی کمتر از نیم 
درصد رقم مصوب مالیــات خودروهای لوکس در 

قانون بودجه ۱۴۰۲ وصول شده  است.
به گزارش ایرنا، طبق قانون بودجه ۱۴۰۲ بند )خ( 
تبصره )۶( مالیات ستانی از خودروهای لوکس مورد 
توجه قرار گرفته اســت. از ایــن رو انواع خودروی 
ســواری و وانت دو اتــاق )کابین( دارای شــماره 
انتظامی شخصی در اختیار مالکین اعم از اشخاص 
حقیقی و حقوقی که قیمت روز خودروی آنها بیش 

از سه میلیارد تومان است نســبت به مازاد بر این 
مبلغ مشــمول مالیات ســالانه خودرو به نرخ یک 

درصد می شود.
طبق این قانون سازمان امور مالیاتی کشور، اطلاعات 
مربوط به خودروهای گرانقیمــت را از فرماندهی 
انتظامی جمهوری اسلامی دریافت و پس از پالایش 
و استخراج اطلاعات مشــمولان، مالیات متعلق بر 
اســاس قواعد محاســباتی صادر و به مالکان ارائه 
می شود. سازمان امور مالیاتی بعد از شناسایی فرد به 

عنوان دارنده و مالک خودروی لوکس و گرانقیمت 
یک کلمه و رمز عبور برایش بصورت پیامک ارسال 
می کند و فــرد با این کدها می توانــد با مراجعه به 
سامانه درگاه ملی خدمات الکترونیک سازمان امور 
مالیاتی به نشانی اینترنتی my.tax.gov.ir ضمن 
رویت پرونده مالیاتی خود، نسبت به انجام تکالیف 

قانونی اقدام کند.
طبق اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی کشور، پایان 
بهمن آخرین فرصــت پرداخت مالیــات مالکان 

خودروهای لوکس است در صورتی که مالکان در 
زمان مقرر به ســامانه جهت پرداخت مالیات اقدام 
نکنند بعد از اتمــام این مهلــت، از طریق صدور 
برگ مطالبــه هم بصورت پیامکــی و هم از طریق 
سامانه های سازمان اطلاعات بارگذاری و بصورت 

الکترونیکی ابلاغ خواهد شد.
بر اساس اعلام، مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی 
ســازمان امور مالیاتی کشــور، تعداد خودروهای 
لوکس مشمول مالیات ۱۵۱هزار و ٩۲۴ خودرو بوده 
که در مجموع پیش  بینی می شــود ۲ هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان مالیــات از خودروهای گران قیمت 
دریافت شود. شاهین مستوفی با اشاره به اینکه کمتر 
از یک ماه از ارســال پیامک به مالکان خودروهای 
لوکس و گران قیمــت می گذرد، گفته اســت که 
تاکنون ۷۷۵ نفر، مالیات خود را تسویه کرده اند که 
رقمی حدود شش میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان از 

این طریق وصول شده  است.
طبق گفته این مقام مسئول، پیامک پرداخت مالیات 
تنها برای مالکانی که هر یــک از خودروهای آنها 

بالای سه میلیارد تومان قیمت دارد است، اگر کسی 
چند خودرو داشته  باشــد و مجموع آنها به بالای 
این رقم می رسد، مشــمول مالیات بر خودروهای 
لوکس نخواهد بود. طبق ایــن گزارش در این یک 
ماه پس از هشدار سازمان امور مالیای، از ۲ هزار و 
۸۰۰ میلیارد تومان، تنها ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون 
تومان مالیات خودروهای گران قیمت یعنی چیزی 
 معادل کمتر از نیم درصد وصول شده که رقم بسیار

 ناچیزی است.
طبق گزارش سازمان امور مالیاتی، از ابتدای امسال 
تا پایان مهرماه حدود یک هزار میلیارد تومان مالیات 
از لوکس سواران دریافت شده که این رقم نسبت به 
سهم چهار هزار میلیارد تومانی مصوب قانون بودجه 
۲۵ درصد وصول شده است در حالی که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته که ۳۱۴ میلیون تومان 
بوده رشد ۲۲۲ درصدی را نشــان می دهد. سهم 
خودروهای گرانقیمت از کل وصولی مالیات امسال 
حدود ۰.۲ درصد است که انتظار می رود این آمار تا 

پایان بهمن امسال روند صعودی داشته باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۵۱ هزار و ۹۲۴ خودروی لوکس مشمول مالیات شدند 

اولتیماتوم مالیاتی به صاحبان خودروهای لوکس 

۳۰۰۰هزار میلیارد برای ساخت ۴ میلیون مسکن نیاز استوزارت کار: اشتغال اتباع فاقد پروانه کار ممنوع است

افزایش ۲۲درصدی ترانزیت در ۷ ماه امسالصادرات محصولات کشاورزی ۲۰ درصد افزایش یافت

نیاز صنعت خودرو به سرمایه گذاری 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

درست است که پرداخت مالیات در حوزه های مختلف رویکردی مثبت است و این امر در اکثر کشورها با 
برخورداری از نظام مالیاتی قوی یا ضعیف در حال اجراست و این امر شامل خودرو نیز خواهد شد، اما با 
این تفاوت که قیمت خودرو در مقایسه با کشور ما بسیار متفاوت است و مسئله دیگر اینکه هزینه هایی 
مانند عوارضی، گمرک و… در آن کشورها وجود ندارد. یا اینکه بسیار کمتر از ایران است. علاوه بر این 
همگان امکان دسترســی به چگونگی هزینه کرد مالیات در حوزه های مختلف را دارند. به این ترتیب 

مودیان با آرامش و میل بیشتری نسبت به پرداخت های مالیاتی اقدام می کنند.
مردم تمام خودروها را گران می خرند. خودرویی که در ســامانه ۲ تا ۳ میلیارد تومان عرضه می شوند، 
با سقف ۲۰هزار دلار وارد شده است. خودروهای بیش از ۲۰هزار دلار که نمی توانند وارد کشور شوند. 
وقتی این خودروها با قیمت ۲.۵میلیارد تومان در سامانه عرضه می شوند، اگر بیمه و ارزش افزوده هم 
اضافه شود، به نظر می رسد با دلار ۱۵۰هزار تومان وارد کشور شده اند. یعنی خودرو ۱.۲میلیارد تومانی 

را با دلار ۱۵۰هزار تومانی وارد کرده اند. 
این گرانی نشان می دهد که واردات خودرو به جای کنترل بازار، سودهای کلان و عوارض کلان را نصیب 
دولت می کند. بنابراین دولت هم تعداد کمی می تواند وارد کند و روی همین تعداد کم درآمدزایی کند. 

با توجه به این که ما تمام خودروها را گران می خریم، خودروهای وارداتی هم گران هستند.
با توجه به اینکه این صنعت نیاز به سرمایه گذرای زیاد در حوزه های مختلف دارد و همچنین دانش و 
توان فنی لازم برای توسعه این صنعت از توان هر کشوری خارج است شرکت های خودرو سازی بزرگ 
با همکاری و تبادل امکانات، دانش فنی، طراحی و تولید و تاسیس شرکت های مشترک اقدام به تولید 

و عرضه محصول می کنند.
چند دهه تحریم و نبود ارتباط ادامه دار و متوازن با شرکت های بزرگ خودرو سازی باعث شد صنعت 

خودروسازی ایران با تمام ظرفیت های موجود به میزان مورد انتظار موفق به توسعه نشود.
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فناوری و 
اطلاعات

سرازیر شدن خدمات خارجی با عدم تنظیم چارچوب 
فضای مجازی

دبیر شــورای عالی فضای مجازی گفت:در حوزه خدمات فضای مجازی باوجود 
نگاه توسعه ای اگر نتوانیم چارچوب ها را تنظیم کنیم شاهد سرازیر شدن خدمات 

خارجی به کشور خواهیم بود.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ ســید محمد امین آقامیری دبیر 
شورای عالی فضای مجازی نیز در مراسم آئین بزرگداشت هفته پدافند غیرعامل 
که امروز )شنبه( در وزارت ارتباطات برگزار شد با تأکید بر بزرگداشت روز سیزدهم 
آبان ماه؛ روز ملی مبارزه با استکبار جهانی گفت: همیشه دشمنان ما چشم طمع 
به ایران داشتند و آن چیزی که می تواند کشور را ایمن کند ظرفیت های داخلی 
است که آفند باعث ایجاد بازدارندگی و پدافند مانع آسیب دیدگی می شود که همه 

حوزه های فرهنگ، اقتصاد، اجتماع و فضای مجازی را شامل می شود.
وی بابیان اینکه حوزه امنیت سایبری و پدافند غیرعامل بیشترین میزان تعامل 
با زندگی روزانه مردم را دارد افزود: هرچه فضای مجازی در کشــور توسعه پیدا 
می کند، سبک زندگی مردم تغییر می یابد بنابراین در حوزه خدمات فضای مجازی 
باوجود نگاه توسعه ای اگر نتوانیم چارچوب ها را تنظیم کنیم شاهد سرازیر شدن 

خدمات خارجی به کشور خواهیم بود.
آقامیری با اشاره به اینکه مردم به خدمات نیاز دارند و توجه به آن باعث می شود 
بتوانیم از فرصت های توســعه در کشور اســتفاده کنیم، تصریح کرد: اگر فضای 
مجازی محیطی باشد که مردم به راحتی در آن فعالیت کنند و بتوانند نیازهای خود 
را رفع کنند این باعث اســتحکام چارچوب های فضای مجازی می شود و مردمی 

سازی صورت می گیرد که این یک نقطه قوت است.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی تصریح کرد: پدافند غیرعامل بیشتر از این که یک 
ارزیابی باشــد یک نگرش، باور و مفهومی است که در حوزه های مختلف جاری و 
ساری است. همچنین در این مراسم از برگزیدگان حوزه پدافند غیرعامل با حضور 
وزیر ارتباطات، رئیس سازمان پدافند غیرعامل، دبیر شورای عالی فضای مجازی و 

رئیس مرکز حراست وزارت ارتباطات تقدیر شد.
در پایان حاضران در مراســم از غرفه های برپاشــده از نوآوری ها و دستاوردهای 
پدافند غیرعامل حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات که در حاشیه برگزاری مراسم 
امروز از سوی سازمان ها، شرکت های تابعه وزارت ارتباطات و اپراتورهای ارتباطی 

برپاشده بود، بازدید کردند.
در ابتدای این مراسم که با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
سردار غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، سیدمحمد امین 
آقامیری دبیر شورای عالی فضای مجازی، یوسف امیری رئیس مرکز حراست و 
دبیر کمیته پدافند غیرعامل وزارت ارتباطات، محمد خوانساری رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات در وزارت ارتباطات، محمود سالاریه رئیس سازمان فضایی ایران 
برگزار شــد، رئیس کمیته پدافند غیرعامل وزارت ارتباطات گزارشی از اقدامات 

حوزه پدافند غیرعامل در این وزارتخانه را ارائه کرد.

تراشه سیلیکون کوانتومی اینتل راهی به سوی آینده
اینتل یک تراشه سیلیکونی کوانتوم داتی ۱۲ کیوبیتی عرضه کرده که گامی مهم 
در ساخت انبوه رایانه های کوانتومی به شمار می آید. به گزارش ایونینگ استاندارد، 
رایانه های کوانتومی ماشین هایی قدرتمند هستند که می توانند مشکلات رایانشی 

پیچیده را بسیار سریع تر از رایانه های معمول حل کنند.
محققان معتقدند این ابزارها به طراحی مواد و کشف داروهای جدید کمک می کند 
و همچنین در مدلســازی تأثیرات آتی گرمایش جهانی، ارتقای هوش مصنوعی 
و حتی نفوذ به ســخت ترین سیستم های رمزنگاری شــده، کارآمد است. اینتل 
می خواهد دانشگاه ها و محققان از ساخت پردازشگرهای کوانتومی مخصوص خود 
دست بکشند و در عوض از تراشه Tunnel  Falls  آن استفاده کنند و سخت و نرم 

افزارهای مرتبط با آن بسازند.
در حال حاضر هیچ اجماعی درباره بهترین روش برای ساخت رایانه کوانتومی وجود 
ندارد. فیزیکدانان، رایانه های کامپیوتری و مهندسان سراسر جهان همچنان به 
توســعه انواع مختلفی از رایانه کوانتومی ادامه می دهند اما اقدامات زیادی برای 

تجمیع آنها انجام نشده است.
اینتل معتقد است اســتفاده از روش های رایانش کلاسیک که به صنعت فناوری 
کمک کرده تا نخستین رایانه ها بزرگ و سپس رایانه های شخصی در قرن بیستم 
را بسازد، بهترین روش برای تولید رایانه های کوانتومی است و نه انجام آزمایش 

در آزمایشگاه ها.
راوی پیلاریستی مهندس ارشد دســتگاه های اینتل می گوید: ما تصور می کنیم 
کوانتوم دات ها تنها فناوری کوچک قابل مقیاس هســتند و اگر بتوان میلیون ها 
کیوبیت ساخت، باید آنها را با سیم به هم متصل کرد. اگر به روش های استاندارد 
پردازش ســی پی یو و قوانین طراحی فعلی اتکا کنیم، این روش بسیار آسان تر 

خواهد بود.

رالی عظیم بیت کوین در راه است؟
تحلیلگر معروف کریپتو می گوید که بیت کوین بیش از ۴۰۰ درصد رشد خواهد 
کرد. تحلیلگر برجسته بازار ارزهای دیجیتال که به دلیل پیش بینی دقیق مسیر 
بازار قبلی بیت کوین شناخته شده است، پیش بینی خوش بینانه ای را برای ارزش 
آتی این ارز دیجیتال پیشرو به اشتراک گذاشت. دیو ویو، تحلیلگر ارزهای دیجیتال 
گفت که بیت کوین در ابتدا می تواند تا مرز ۵۰ هزار دلار پیش از بازگشت به سطح 

حمایت حدود ۳۵ هزار دلار برسد.
بر اســاس تجزیه و تحلیل وی، بیت کوین می تواند رالی عظیمی را آغاز کند که 
ارزش آن تا آوریل ۲۰۲۵ به ۱۸۰ هزار دلار تخمین زده می شــود و نشان دهنده 
افزایش خیره کننده ۴۲۴ درصدی نســبت به قیمت فعلی آن است. همچنین 
پیشنهاد کرد که افزایش جزئی تری می تواند در آســتانه رویداد هاوینگ بعدی 
بیت کوین در سال ۲۰۲۴ رخ دهد و به  طور بالقوه قیمت این ارز دیجیتال را فراتر 

از بالاترین حد خود برساند.
این تحلیلگر بــا حمایت از موضع صعودی خود بــه میانگین متحرک همگرایی 
واگرایی ماهانه )MACD(، ابزاری برای شناسایی روندهای بازار اشاره کرد و معتقد 

است که وارد فاز صعودی قطعی شده است.
در اوایل ماه اکتبر، این تحلیلگر گفت که جفت اتریوم و بیت کوین ممکن اســت 
به پایان یک الگوی گوه ای قابل توجه نزدیک شــوند. این مورد می تواند به یک 
شکست بالقوه صعودی در اوایل سال آینده اشــاره کند. وی پیش بینی کرد که 
ارزش بیت کوین حدود یک دهه دیگر از دارایی های ســنتی مانند شاخص های 

سهام پیشی می گیرد.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضر ۱.۳۲ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۱.۸۶ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۵۲.۱۷ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که 

در یک روز ۰.۲۳ درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۳۰.۲۴ میلیارد دلار است 
که ۲۱.۸۳ درصد کاهش داشــته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۶۱ میلیارد دلار اســت که ۱۱.۹۴ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته 
بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۲۵.۵۱ میلیارد 
 دلار اســت که ۸۴.۳۶ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهــای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

اخبار

به گفته وزیر ارتباطات در یک 
ســال گذشــته روند فعالیت 
هموطنــان ما در ســکوهای 
داخلــی بســیار رو به رشــد 
بوده اســت و در حال حاضر 
ماهانه نزدیک به ۴۰ میلیون نفــر از هموطنان عزیز - 
کاربران یکتا - از پلتفرم های داخلی استفاده می کنند. 
به گزارش ایسنا، آبان سال گذشــته آیین نامه حمایت 
از سکوها و کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال با هدف 
رشد و توسعه فضای کسب و کارهای اینترنتی در کشور 
به تصویب کارگــروه اقتصاد دیجیتال دولت رســید و 
توســط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شــد و طی آن 
 حمایت هایی در نظر گرفته شــد که دستگاه ها مکلف 

به تامین آن شدند.
در مواد مختلف این تصویب نامه، دستگاه های اجرایی، 
سکوها یا همان پلتفرم های کســب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال دارای نقش های اساسی هستند تا حمایت های 
در نظر گرفته شــده موجب رونق بخشــی به کسب و 
کارهایی که از طریق سکوها به کاربران انواع محصولات 

و خدمات عرضه می کنند، بشود.
مهم ترین حمایت های اصلی که در مصوبه در نظر گرفته 
شده عبارت است از تامین زیرساخت های مراکز داده و 
خدمات ابری توسط وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 

تامین انواع خدمــات پرداخت برای کســب و کارها و 
کاربران از طریق سکوهای مشمول، تخفیف تبلیغات به 
ویژه در صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران، معافیت 
مالیاتی کســب و کارهای روی سکوهای داخلی، قبول 
هزینه های راه اندازی و توســعه ســکوهای مشمول به 
عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی، ارائه تسهیلات صندوق 
نوآوری و شکوفایی و صندوق کارآفرینی امید به تامین 
کنندگان زیرساخت ابری سکوهای مشمول، تخفیفات 
پستی به منظور کمک به لجستیک و حمل و نقل کسب 
و کارهای مشمول از طریق سکوهای مشمول و اتصال به 
مرکز تبادل خدمات دولت الکترونیک و امکان تسهیل 
ارائه خدمــات روی درگاه به مردم از طریق ســکوهای 

مشمول.
در همین رابطه به تازگی عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات از بهبود وضعیت شبکه های اجتماعی 

داخلی طی یک سال گذشته خبر داده است.
زارع پور در ارزیابی خود پیرو شــرایط کسب و کارهای 
اینترنتی در پلتفرم هــای داخلی، گفت: به واقع در یک 
سال گذشــته  روند فعالیت هموطنان ما در سکوهای 
داخلی بسیار رو به رشد بوده است و در حال حاضر ماهانه 
نزدیک به ۴۰ میلیون نفــر از هموطنان عزیز - کاربران 

یکتا - از پلتفرم های داخلی استفاده می کنند.
وی با بیان اینکه روزانــه قریب به ۲۰ میلیــون نفر از 
پلتفرم های داخلی استفاده می کنند، بیان کرد: با این 
حال کســب و کارها داخلی نیازمند به اصطلاح پاخور 
هســتند و تلاش دارند تا در جایی قرار گیرند که مردم 

در آنجا حضور داشته که بتوانند کاربر گرفته و کسب و 
کارهای خود را به درستی معرفی کنند. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات تاکید کرد: از این جهت، به نظر بنده 
وضعیت پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی داخلی در 

طی  یک سال گذشته بهتر شده است.
طبق اطلاعات سایت خانه ملت، زارع پور در ادامه با اشاره 
به تصویب آئین نامه حمایت از کسب و کارهای اینترنتی  
روی  پیام رسان های داخلی در آبانماه سال گذشته بیان 
کرد: بخش هایی از این آئین نامه اجرایی و  بخش های 
دیگر از آن در حال اجراست و امیدواریم با اجرای کامل 
این آیین نامه زمینــه حمایت حداکثری از کســب و 

کارهای داخلی و اینترنتی داخلی فراهم شــود. لازم به 
ذکر است اوایل تابستان امســال در دولت تصویب شد 
که کسب و کارهایی که تا پایان سال ۱۴۰۱ کد مالیاتی 
نداشته و اظهارنامه مالیاتی پر نکرده بودند، از معافیت 

مالیاتی برخوردار می شوند.
درواقع یکی از مشکلاتی که مهاجرت کسب و کارهای 
اینترنتی از ســکوهای خارجی به داخلی داشــت، این 
بود که در آنجا مالیاتی پرداخــت نمی کردند اما همین 
که به ســکوهای داخلی می آمدند باید مالیات پرداخت 
می کردند؛ با مصوبه هیات دولت، این معافیت مالیاتی 

برای کسب و کارها فراهم شد.

معافیت مالیاتی برای کسب و کارها فراهم شد

استفاده روزانه ۲۰ میلیون نفر از پلتفرم های داخلی 
News kasbokar@gmail.com

از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون ۵۰ درصد به ظرفیت 
شبکه انتقال کشور افزوده شده و قرار است تا پایان سال 

۵۰ درصد دیگر به آن اضافه شود.
چند سالی اســت که تلاش برای تبدیل شدن به هاب 
ترانزیت داده توسط دولت ها مورد توجه و تأکید قرار 
گرفته است و همه عوامل برای اینکه کشور ما به »هاب« 
منطقه ای ترانزیت دیتا تبدیل شود، فراهم بوده و بدیهی 
است که باید از این ظرفیت اســتفاده شود؛ از ابتدای 
دولت سیزدهم ۴۰ درصد به ظرفیت ترانزیت ترافیکی 
کشور افزوده شده و آنگونه که وزیر ارتباطات و فناوری 
می گوید قرار اســت ظرفیت ترانزیت دیتای کشور تا 

پایان دولت به ۴ ترابیت برسد.
براساس بررسی های انجام شده سطح ترافیک شبکه 
به صورت قابل قبولی افزایش پیدا کرده و میزان اشباع 

در آن به حداقل میزان خود نسبت به گذشته رسیده 
و پیشــرفت در این زمینه همچنــان ادامه دارد. طبق 
گفته مسوولان ظرفیت شبکه انتقال در ابتدای دولت 
سیزدهم ۳۵.۸ ترابیت بر ثانیه بود که تمام تجهیزات 
آن هم خارجی بوده است؛ اما در دولت سیزدهم وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برنامه ریزی کرد تا پایان 
ســال ۱۴۰۲ یعنی ظرف مدت ۳۶ ماه ظرفیت انتقال 

کشور را دو برابر کند.
بنابراین برای اولین بار بــه ارزش ۷۰۰۰ میلیارد ریال 
که بزرگ ترین قرار داد بومی سازی شرکت ارتباطات 
زیرساخت و وزارت ارتباطات محسوب می شود منعقد 
و قرار است با استفاده از تجهیزات بومی ۲۰ ترابیت بر 
ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور اضافه شود. از سوی 
دیگر چندی پیش مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 

قم اعلام کرد که در حال حاضر کل ظرفیت  پهنای باند 
ورودی استان قم ۹۶۰ گیگابایت بر ثانیه است که نشان 
می دهد در دو سال اخیر از مردادماه سال ۱۴۰۰ تاکنون 

بیش از ۱۶۶ درصد رشد داشته است.
در همین رابطه اخیرا وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در همایش ملی نسل پنجم اینترنت اعلام کرد که در 
کنار توسعه فیبر نوری در شهرها، شبکه مادر مخابراتی 
را تقویت می کنند که از ابتدای دولت تاکنون ۵۰ درصد 
به ظرفیت شبکه انتقال کشــور افزوده شده و تا پایان 
سال ۵۰ درصد دیگر به آن اضافه می شود و هدف گذاری 
که در این زمینه انجام داده اند این اســت که نسبت به 

ابتدای دولت سه برابر شود.
موضوعی که وی اواخــر مردادماه به آن اشــاره کرد 
و گفت در دو ســال گذشته تلاش گســترده ای برای 

نوسازی زیرساخت های ارتباطی در لایه های مختلف 
انجام داده اند. طبق گفته وزیر ارتباطات در چهار لایه 
دسترسی، تجمیع شبکه های استانی و شهری، شبکه 
مادر مخابراتی و دروازه های ورودی اینترنت به کشور 
اقدامات زیادی انجام شــده اســت و در لایه ورودی 
اینترنت کشور در دو سال گذشته  سعی کردند منابع 
ورودی را تنوع ببخشند و میزان اینترنت ورودی را بیش 

از دو برابر نیاز کشور تامین کنند.
او همچنین تأکید کرد: اکنون بیــش از دو برابر منابع 
کشور ظرفیت داریم. در لایه هسته مادر از ابتدای دولت 
تا به امروز ۵۰ درصد به ظرفیت شــبکه مادر اینترنت 
کشور با اتکای به تجهیزات ۱۰۰ درصد ایرانی افزوده 
است و تا پایان سال این ظرفیت دو برابر و تا پایان دولت 

به سه برابر خواهد رسید.

وزیر ارتباطات در ســفر به مشــهد مقدس گفت: ما 
قابلیت عرضه محصولات ایرانی به کشورهای خارجی و 

صادرات آنها را داریم.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات به منظور 
بازدید از تعدادی از پلتفرم های بومی به مشهد مقدس 
سفر کرد و در این ســفر ابتدا از مجموعه ارائه دهنده 
»باد صبا« که یک اپلیکیشن پرطرفدار تقویم محسوب 
می شود بازدید کرد و در دیدار با متخصصان و مدیران 
این اپلیکیشن از برنامه های این پلتفرم داخلی آگاه شد 
و پیرامون موضوعات مختلف بحث و بررســی صورت 

گرفت.
ســپس زارع پور با حضور در مجموعه »ویراستی« به 
عنوان یک پلتفرم متن محور داخلی، ضمن بازدیدی 
از بخش های مختلف این پلتفرم بومی، با متخصصان 
و مدیران آنها نشســتی برگزار کــرد و ضمن صحبت 
و بررســی موضوعات و مشــکلات پیش رو در جریان 

برنامه های ویراستی برای آینده قرار گرفت.
وزیر ارتباطات در بازدید از مجموعه باد صبا با اشــاره 
به ضرورت شکل گرفتن هویت پلتفرم های داخلی در 

عرصه بین الملل گفت: هم اکنون از تعدادی از سخت 
افزارهای جمهوری اسلامی ایران در کشورهای دیگر 

استفاده می شود و این موضوع باید گسترش پیدا کند.
وی با اظهار خشنودی نســبت به توسعه پلتفرم های 
داخلی، افزود: امیدوارم این فضای ایجاد شده در ارائه 
محصولات خدمات فناوری پایه بیشتر شود و به عنوان 
وزیر ارتباطات از هر کمکی که از دستم بر بیاید دریغ 
نخواهم کرد و با افتخار به تبلیغ و ترویج اســتفاده از 

خدمات داخلی می پردازم.
زارع پور با اشــاره به اســتفاده برخی اعضای دولت از 
سکوهای داخلی در سفرهای خارجی، تصریح کرد: این 
نشان از فراهم بودن زیرساخت ارتباطی و کیفیت بالای 

پلتفرم های داخلی دارد.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه در ایــن وزارتخانه غیر از 
وظایف ســازمانی، خود را وقــف داخلی ها می کنیم، 
تصریح کرد: مــا قابلیت عرضه محصــولات ایرانی به 
کشــورهای خارجی و صادرات آنها را داریم و باید این 
ویروس خود نابــاوری که عــده ای در آن می دمند را 
مهار کنیم و می توانیم به کمک جوانان ایرانی در دنیا 

بدرخشیم.

زارع پــور وزیر ارتباطــات در دیدار بــا متخصصان و 
مدیران پلتفــرم بومی ویراســتی که با اســتفاده از 
قابلیت ایــن پلتفرم زنده به صورت تصویری منتشــر 
شــد نیز ضمن تشــکر از فعالیت این مجموعه برای 
ارائه یک پلتفرم متن محور داخلی با اشــاره به غفلت 
از ظرفیت های داخلی گفت: این ویروس خود ناباوری 
که از دهه های گذشــته به بدنه کشــور تزریق شده 
است و عده ای هم دائم در آن می دمند، باعث کاهش 
اعتماد و اطمینان مردم به محصولات داخلی می شود 
و همه بایــد با آن بجنگیم و واکســن ضد این ویروس 
 را بزنیم چــرا که ما توان رقابــت در عرصه بین المللی

 را داریم.
وی با اشاره به اینکه وزارت ارتباطات در دو سال اخیر 
تمام ظرفیت های خــود را برای توســعه پلتفرم های 
داخلی را پــای کار آورده اســت تا مشــکلی از بابت 
زیرســاخت ارتباطی وجود نداشــته باشــند، اظهار 
کرد: البته نمی تــوان گفت که همــه چیز صد درصد 
خوب اســت اما جهت گیری دولت و وزارت ارتباطات 
حمایت از پلتفرم های داخلی اســت و معتقدیم برای 
ارتباط با شهروندان خودمان باید از یک پلتفرم داخلی 

اســتفاده کنیم. وزیر ارتباطات با بیــان اینکه افتخار 
داشــتم از ماه های نخســت راه اندازی ویراستی، در 
این پلتفــرم داخلی حضور داشــتم و اطرافیــان و از 
اعضای هیأت دولــت را برای حضــور در این پلتفرم 
ترغیب کردم، خاطرنشــان کرد: فکــر می کنم حدود 
۸۰ درصد از اعضا هیأت دولت هم اکنون در ویراستی 
 حضور دارنــد تــا ویراســتی محل رفع مشــکلات

 مردم باشد.
زارع پور با اشاره به اینکه تمام مدیران و معاونان وزارت 
ارتباطات برای پاسخگویی به مشکلات و مطالبات مردم 
و پیگیری آنها در ویراستی حضور دارند، گفت: خیلی ها 
پیام می دهند که چقدر خوب اســت که از این طریق 

می توانیم با اعضای دولت در تماس باشیم.
وی با تشکر از سازمان صدا و سیما در تغییر رویکرد این 
سازمان در استفاده و تبلیغ پلتفرم های داخلی افزود: 
امیدوارم در تهیه گزارش های تحلیلی فضای مجازی 
صداوســیما بیش از گذشــته از محتوای پلتفرم های 
داخلی استفاده شــود که البته این به شرطی است که 
ویراستی و سکوهای داخلی محل تضارب آرا و حضور 

اقشار مختلف باشد.

موتور توربوجت TJ-HP۱ با حمایت معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری توسط دفتر طراحی 

سامانه های قوای محرکه فرزانگان تولید و رونمایی شد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری، زهرا 
پورفرزانه، مدیرعامل دفتر طراحی سامانه های قوای محرکه 
فرزانگان با اعلام این مطلب گفت: سامانه های قوای محرکه 
فرزانگان در سال ۱۳۹۵ با عنوان شرکت، اما ماهیتا به صورت 
دفتر طراحی تاسیس شد و از سال ۱۳۹۸ تصمیم گرفتیم که 
در حوزه ساخت هم فعالیت کنیم؛ بدین صورت که تجهیزات 
و ماشین آلات مورد نیاز را خریداری و کارگاه را تجهیز کردیم 
و علاوه بر آن برای تســت هر قطعه یا هر بخش مونتاژی، 
تجهیزات تست و آزمون مربوطه را هم ساختیم. این شرکت 
در حال حاضر در بحث مشاوره، طراحی، ساخت و تست انواع 

سامانه های قوای محرکه فعالیت دارد.
وی با بیان اینکه از زمان تاسیس شرکت، بحث طراحی موتور 
توربوجت TJ-HP۱ دنبال شده است، اظهار داشت: تولید 
این محصول دانش بنیان از طراحی، تحلیل  و نقشه کشی تا 

ساخت کاملا توسط دفتر طراحی سامانه های قوای محرکه 
فرزانگان انجام شده و به علت نبود مرجع جهت تست این 
محصول، تمام تجهیزات تســت مربوطه اعم از آزمایشگاه 

موتور و... نیز توسط همین شرکت طراحی و ساخته شد.
پورفرزانه افزود: این موتور به نام دکتر حسین پورفرزانه ثبت 
اختراع شده و وی با همین پروژه به عنوان فناور برتر کشور 
هم دست پیدا کرد. در ســال ۱۴۰۱ هم به عنوان شرکت 
برتر تحقیق و توسعه و نیز به عنوان کارفرمای نمونه تامین 
اجتماعی برگزیده شدیم. وی در عین حال تاکید کرد: این 
شرکت از سرریز دانش همین محصول یعنی موتور توربوجت 
TJ-HP۱ به حوزه های دیگر اعم از ریلی، دریایی و خودرویی 

وارد شده است.
وی تصریح کــرد: موتــور توربوجــت TJ-HP۱ بر روی 
هواپیماهای دو نفره و چهار نفره استفاده خواهد شد، اما با 
اعمال تغییراتی بر روی ایــن موتور قابلیت تولید برق را نیز 
خواهد داشت؛ بنابراین شــرکت هایی که در حوزه صنعت 
هوایی و حتی شرکت هایی که در زمینه برق کار می کنند 

می توانند از این موتور، برای تولید انرژی استفاده کنند.

پورفرزانه در خصوص حمایت های معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از این طرح عنوان 
کرد: از آنجا که تســت موتور توربوجت TJ-HP۱ موفقیت 
آمیز بود، از سوی این معاونت مبلغ تسهیلات و حمایت به 
صورت کمک بلاعوض در اختیار ما گذاشته شد که کمک 

بسیار خوب و موثری بود.
مدیرعامل دفتر طراحی سامانه های قوای محرکه فرزانگان 
در ادامه از اجرای طرح دیگری با حمایت معاونت علمی خبر 
داد و گفت: در بخش خودرویی، طراحی و ساخت دو ماژول  
خودروی برقی را در دست اجرا داریم که بهره بردار آن شرکت 
ایران خودرو اســت. همچنین در حال کار روی یک پروژه 

موتورجت دیگر با همکاری معاونت علمی هستیم.
وی در ادامه اظهار داشت: خوشبختانه ماژول های خودروی 
برقی جهت تســت نهایی بر روی خودروی اصلی به ایران 
خودرو تحویل داده شــده که با خاتمــه موفقیت آمیز آن، 
تسهیلات معاونت علمی ریاست جمهوری هم قابل بلاعوض 
شدن خواهد بود که در همین رابطه در حال مکاتبه با این 
معاونت هســتیم.پورفرزانه با بیان اینکه حمایت بلاعوض 

برای طرح ماژول های خودروی برقی بســیار اندک بوده و 
خواســتار فزایش میزان این حمایت هستیم، تصریح کرد: 
این در حالی اســت که با توجه به پیچیدگی های این طرح 
و اینکه تاکنون چنین پروژه ای در کشور به انجام نرسیده، 
بیش از دو میلیارد تومان برای آن هزینه کرده ایم. پس از اتمام 
مراحل تست نهایی، اقدامات لازم جهت رونمایی و رسانه ای 
شدن این طرح با هماهنگی معاونت علمی ریاست جمهوری 
انجام خواهد شد. مدیرعامل دفتر طراحی سامانه های قوای 
محرکه فرزانگان در خصوص میزان اشتغال زایی این مجموعه 
نیز اظهار داشت: در حال حاضر ظرفیت اشتغال این شرکت 
تکمیل نیست که نوسانات بســیار زیاد اقتصادی، کمبود 
نیروی ماهر و متخصص، وجود مشکلاتی با بیمه و مالیات و 

عدم وجود مشوق ها از جمله دلایل آن است.
پورفرزانه با بیان اینکه در ایــن مجموعه ۱۵ نفر به صورت 
مســتقیم و تا ۵۲ نفر به شــکل غیرمســتقیم همکاری 
دارند، گفت: در صورت اســتفاده از تمام ظرفیت با افزایش 
حمایت های معاونت علمی  تا ۵۰۰ نفر هم امکان استخدام 

پرسنل جدید داریم.

اضافه شدن ۵۰ درصد به ظرفیت شبکه انتقال

زارع پور مطرح کرد؛

توانایی عرضه محصولات ایرانی به کشورهای خارجی

ساخت توربوجت هواپیماهای دو و چهار نفره
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کار و
کارآفرینان

اسمش را جيمز گذاشــته؛ حدود 2سال 
پيش آن را با قيمت یــک ميليون تومان 
از دوستش خرید. مي گوید  ماهيانه 500 
هزار تومان پول خــوراك و مواد غذایي  
جيمز است. برای شامپو، مسواك و تخت 
هم ماهيانه حدود 100 یا 200 هزار تومان 
خرج مي كند. واكســن هایي كه برایش تجویز مي كنــد، دو مدل 
هفت گانه و سه گانه است. اولي در سه نوبت و زمانی است كه سن سگ 
زیر یک سال اســت و دومي هم در هفت نوبت است هر كدام از این 

واكسن ها تقریبا 150 هزار تومان هزینه دارد. 
هزینه نگهداري از این سگ تقریبا به بيش از یک ميليون تومان در ماه 
مي رسد یعني بيشتر از حقوق ماهيانه یک كارمند. وسایل مورد نيازي كه 
سگ هایي مثل او نياز دارند هم گران است و حتی در نازل ترین قيمت 
خود هم هزینه اي بالا دارند. صاحبان این سگ ها همچون بزرگ كردن 
و پرورش یک نوزاد براي آنها زحمت مي كشند و در تامين نياز هاي آنها 
با وجود هزینه هاي زیاد مضایقه نمي كنند. قيمت وسایل مورد نياز آنها 
در بازار كه گران تر از وسایل یک انسان است، دليل محكمی برای این 

موضوع است. 
صاحب جيمز مي گوید سگش را در تمام مسافرت هایش باخود مي برد 
و همچون یک نوزاد از آن نگهداري مي كند. شب ها به خاطر جيمز زود 
مي خوابد و صبح ها هم به خاطر اینكه به او غذا بدهد زودتر از هميشه 
بيدار مي شود. وي بيان كرد به او آموزش هاي لازم براي انجام كارهایش 
مثل اینكه اتاق را به هم نریزد و جایي را كثيف نكند، داده است و حتي 
براي یاد دادن بسياري كارها او را تنبيه هم مي كند. او ادامه داد: شاید 
به او عادت كرده ام خودم هم نمي دانم ولي یک حسي در من نسبت به 
او وجود دارد كه مرا ملزم به نگهداري از  او كرده است. اگر از او خسته 

شوم حتما یا او را مي فروشم یا به یكي از دوستانم هدیه مي دهم. 
پدي هم یكي دیگر از سگ هایي است كه بابت نگهداري اش در ماه 2 
ميليون و حتي بيشتر از آن هزینه می شود. كسي كه از پدي نگهداري 
مي كند، می گوید: از آنجا كه پدي به خوردن گوشت و غذاهاي گران 
عادت كرده است او هم مجبور است هر ماه غذاهاي مورد علاقه اش 
را براي او بخرد. او مي گوید در ابتدا فكرش را نمي كرده است كه پدي 
در ماه اینقدر هزینه بردار باشد و بعد از اینكه مدتي از نگهداري پدي 
گذشته است و به خواسته هاي او چه از نظر غذا و چه درمان و چه لوازم 
مورد نياز و... پاسخ گفته است، به تدریج هزینه ها سر به قيمت های 
ميليوني گذاشته اند. او مي گوید به سگ علاقه داشتم و پس از مدتي با 
دیدن كساني كه سگ خانگي دارند به این سمت ترغيب شدم كه یک 

سگ داشته باشم. اما باید بگویم كه علاوه بر هزینه بالایي كه دارند به 
زمان و زحمت زیادي نياز دارند كه سرگرمي چند لحظه اي با آن به 
آن همه زحمت نمي ارزد. او مي گوید پس از مدتي از نگهداري پدي 
منصرف شده است و آن را ارزان تر از قيمتي كه خریده به دوستش 
فروخته اســت. البته او ادامه مي دهد كه امكان نگهداري ســگ با 
هزینه هاي ارزان هم وجود دارد مثل اینكه به جاي گوشت به او نان 
خشک بدهي یا وسایل ارزان تر بخري اما در هر صورت كساني كه از 
سگ نگهداري مي كنند به تدریج به سمت خرجي بيشتر براي آنها 
متمایل مي شوند و این ناخواسته است. مثلا ترحم یا عادت به او كه 
مثل یک نوزاد این حس محبت را در انسان به وجود مي آورد باعث 
مي شود كه متوجه زحمت و تلاش یا هزینه هاي آن نشوي اما در هر 
صورت با تمام علاقه و وابستگي ام به پدي به خاطر اینكه از پس تامين 
مخارجش بر  نمي آمدم براي رفاه او و آرامش خودم به یكي از دوستانم 

كه به او متمایل بود، سپردم. 
پيدا كردن فروشگاه مواد غذایي شاید اندكي مشكل باشد یا حداقل به 
راحتي پيدا كردن سایر ملزومات زندگي ما نباشد اما در هر صورت براي 
كساني كه به دنبال چنين جاهایي مي گردند آسان و قابل دسترس 
است. ما هم به سراغ یكي از این فروشگاه ها رفتيم و از فروشنده مواد 
غذایي سگ هاي خانگي سوالاتي پرســيدیم. او گفت قيمت غذاي 
دوكيلویي یک سگ 50 هزار تومان است و قيمت كنسروش 12هزار 
تومان و البته بستگي به كيفيت غذاها این قيمت ها افزایش مي یابد. 
در بعضي از فروشگاه هاي دیگر قيمت ها از 100هزار تومان به بالاست 
و این قيمت ها برای محصولات جدیدي كه  وارد كشــور مي شود 

بالاتر است. 
یكي از فروشگاه ها قيمت وسایل ســگ را اینگونه بيان كرد: قيمت 
شامپوي ســگ 45 هزار تومان و قيمت تخت سگ 150هزار است.  
17هزار تومان پول خميردندان و 21 هزار پول مسواك اوست. قيمت 
ســبد مخصوص حمل او هم 500هزار تومان است. برس 25هزار 
تومان، اســباب بازي 30 هزار تومان، باكس حمل 450 هزار، ظرف 
غذا 6هزار تومان، بيســكویت 25هزار تومان، عطر 22هزار تومان، 
قيچي 12هزار تومان، ناخن گير 24هزار تومان، حوله 14هزار تومان 
و سرویس بهداشتي 59هزار تومان است البته این كمترین نرخ قيمت 

وسایل سگ بود و با توجه به كيفيت قيمت ها هم بالا تر مي رود. 
 اگــر انگيــزه واقعــی ایــن كار را  از كســانی كــه آن را  انجــام 
می دهند، جویا شویم بيشتر آنها شاید دليل قانع كننده و محكمی 
برای آن نداشته باشند. شاید بگویند حس حيوان دوستی و ترحم كه 

با وجود هزینه های بالا منطقی به نظر نمی رسد.

»كسب وكار« گزارش مي دهد 

سگ هاي خانگي با هزینه هاي ميليوني 

هزینه بالاي مخارج زندگي و درآمدهاي ناچيز از یک 
طرف و پروســه طولاني دریافت وام از بانک ها شامل 
سخت گيري در معرفي ضامن و ســود و كارمزد بالا از 
طرف دیگر، منجر به شكل گيري صندوق هاي پس انداز 

و وام خانگي شده است. 
وام هاي خانگي امكان دریافت پول با شــرایطي آســان را براي كســاني كه 
امكانات لازم براي دریافت وام از بانک ها را ندارند، فراهم ساخته است. در این 
صندوق هاي خانگي   با مشاركت و همراهي یک گروه از مردم كه ممكن است 
خویشاوند، همسایه، دوست و آشنا باشند، مبلغي به تناسب مقدار وامي كه قرار 
است به آنها پرداخت شود و به تعداد افراد وام گيرنده، پس انداز مي شود و این 

افراد به صورت قرعه كشي در نوبت دریافت وام مي مانند. 
وام گيرندگان پس از قرعه كشي و دریافت وام موظفند مقدار مشخص شده را به 
مدیري كه در واقع این افراد را گرد هم آورده  است و مسئوليت وام هاي خانگي 
را بر عهده دارند، پرداخت كنند. هر كسي مي تواند در خانه خود و هر جایي كه 
امكانش وجود دارد از كساني كه مایل هستند پول لازم براي وام را دریافت كرده 
و پس انداز كند و در قبال آن با داشتن امتياز  ریاست این وام ها، از مزیت دریافت 

وام به عنوان نخستين نفر بدون شركت در قرعه كشي بهرمند شود. 
صد هزار تومان ممكن اســت نياز مادي چنداني را برطرف نكند اما اگر همين 
صدهزار تومان ها جمع شــود و هركس به توان خود مبلغــي روي آن بگذارد، 
مي شود با آن یک سرمایه گذاري مناسب انجام داد. وام هاي خانگي هم به همين 
صورت هستند و در واقع جمع شدن  پول هایي  است كه ما روي هم مي گذاریم 
و به نوبت از آن استفاده مي كنيم. شاید نياز هاي مادي مردم این ایده خلاقانه 
را شكل داده است یا شاید اندیشه سرمایه گذاري با پول كم در ذهن یک فعال 
اقتصادي باعث تشكيل این صندوق هاي خانگي شده   اما به هر حال این وام ها 
و طرح هاي اقتصادي كه از طرف خود مردم است، زمينه اقتصادي مشاركتي و 

پویا را در جامعه فراهم مي سازد. 

وام هاي بدون سود و بهره
یكي از وام گيرندگان مي گوید: با كمک جمعي از همســایگان شرایط براي ما 
فراهم شد كه بتوانيم مبلغي را به صورت وام دریافت كنيم. وام درخواستي ما 
2 ميليون تومان بود كه بابت آن باید ماهيانه 100هزار تومان پرداخت كنيم. 
ابتدا 100 هزار تومان به مسئول وام مي دادیم و پس از آن در انتظار قرعه كشي 
مي ماندیم و هنگامي كه اسم ما در قرعه كشــي انتخاب مي شد با دریافت وام، 
ماهيانه 100 هزار تومان قسط مي دهيم. وي مي گوید: همه كساني كه در این 
وام ها شركت مي كنند به دليل شناختي كه از هم دارند به یكدیگر اعتماد دارند 
و از قبل با شناختي كه از هم و شرایط مالي یكدیگر دارند، در این صندوق هاي 
خانگي  شركت مي كنند. مهم ترین مزیت آن این است كه بابت دیر شدن قسط 
وام ها مجبور به دادن بهره و سود نيستند. البته تاخير در پرداخت قسط ها شرایط 
بدي را براي وام به وجود خواهد آورد اما آنها از قبل با شناخت همه شرایط خود 

و وام دهنده این كار را انجام مي دهند. 
این وام گيرنده مي گوید: هر چقدر مبلغ وام بيشــتر باشد قسط بيشتري براي 
پرداخت در نظر گرفته مي شود. مثلا براي یک وام 3ميليون تومانی، 150 هزار 
تومان قســط مي دهيم و براي یک وام 4ميليون تومانی باید 200 هزار تومان 
پرداخت شــود. درباره قرعه كشــي هم باید گفت گاهي اوقات با رضایت همه 
وام گيرندگان كساني كه نياز بيشتري دارند مي توانند بدون قرعه كشي زودتر 
وام بگيرند كه این از مزیت آشنایي و شــناخت افراد شركت كننده در وام هاي 

خانگي از همدیگر است.  او ادامه مي دهد: هر زمان كه افراد نياز بيشتري داشته 
باشند مي توانند پول بيشتري روي هم بگذارند و وام بيشتري دریافت كنند. 

 یكي دیگــر از وام گيرندگان مي گوید: من با وام هایي كه گرفته ام توانســته ام 
نيازهاي زندگي ام را برطرف كرده و مبلغي پول پس انداز كنم و خودم هم از این 
طریق یک مركز خانگي براي این كار در ميان اقوام و دوستان راه اندازي كرده ام 
. مزیت دیگر این وام ها این است كه وام گيرنده در هر سن و هر شرایطي كه باشد 
مي تواند در قرعه كشي شركت كند و از آنجایي كه همدیگر را مي شناسيم، با 

دغدغه ضامن و ســپرده و دیگر مدارك مواجه نخواهيم بود و خود فرد سند و 
ضامن مهمي در پرداخت وام است. 

رقابت اقتصادي در بين دوستان و اقوام
او ادامه مي دهد: وام هاي خانگي كمک مهمي به مردم در پس انداز و مشاركت 
براي ســرمایه گذاري می كنند و هم انگيزه هاي فعال اقتصادي در جامعه را به 
سمت فعاليت هاي سودآور پيش مي برند. این وام ها كمک مي كنند هر زمان و 

به هر تعداد دفعات مورد نياز وام بگيریم و انگيزه بازپرداخت وام هم نياز ما را به 
داشتن شغل و كار بيش از پيش كند.

وي اشاره مي كند: رقابتي كه با این كار بين اقوام و دوستان براي سرمایه گذاري 
به وجود مي آید خيلي مهم است چرا كه دوستان و اقوام با دیدن فعاليت همدیگر 
و بودن در جریان فعاليت هاي اقتصادي به فكر ایــن مي افتند كه از رقابت باز 
نمانند و سعي مي كنند نقاط ضعف خویش را در زمينه هاي مادي با رقابت به 

وجود آمده بهتر بشناسند و براي اصلاح آن تلاش بيشتري كنند. 

»كسب وكار« گزارش مي دهد

وام هاي خانگي، انگيزه فعاليت اقتصادي
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کشاورزي

رئيــس ســازمان چــاي كشــور 
پرداخــت  اينكــه  بيــان   بــا 
از تومــان  ميليــارد   ۳۸ 

 باقيمانــده مطالبات كشــاورزان آغاز 
شــده اســت، گفت: اميدواريم ميزان 
توليد برگ ســبز چاي در ســال جاري به بيــش از ۸۰ هزار تن 
برســد. محمدولي روزبهان با بيان اينكه پرداخــت ۳۸ ميليارد 
تومان ديگر از باقــي مانده مطالبــات چايــكاران )بابت خريد 
تضميني برگ ســبزي چاي( آغاز شده اســت، اظهار داشت: تا 
روز چهارشــنبه حدود 4۸/5 ميليارد تومان به حساب چايكاران 
واريز شــده بود و در مرحلــه جديــد، پرداخــت ۳۸ ميليارد 
 تومان ديگر نيز آغاز شــده اســت، ضمن اينكه روز چهارشنبه، 

12/5 ميليارد از مبلغ ۳۸ ميليارد تومان را واريز كرديم. 

104 ميليارد تومان برگ سبز چاي خريداري شده 
است

اين مقام مســئول با اشــاره به اينكه يك ســوم مطالبات را 
كارخانجات و دو ســوم آن را دولت مي پــردازد، اضافه كرد: 
براين اساس، پيش بيني ما اين اســت كه اعتبار ما و اعتباري 
كه كارخانجات مي پردازند، در اين مرحله به حدود ۳۸ ميليارد 
تومان برسد. روزبهان تصريح كرد: بنابراين طي چند روز آينده 
با واريز مرحله اي پول و با همــكاري كارخانجات در مجموع 
حدود ۸6/5 ميليارد تومان از مطالبات كشــاورزان تســويه 
خواهد شــد ضمن اينكه تاكنون حدود 1۰4 ميليارد تومان 
برگ سبزي چاي را از كشــاورزان خريداري كرده ايم و با اين 
پرداخت؛ حدود ۸۳ درصد از مطالبات آنان تسويه خواهد شد. 

دريافت مطالبات از كارخانجات چاي هر 45 روز 
يك بار است

رئيــس ســازمان چــاي كشــور اضافــه كــرد: دريافتي 
مــا از كارخانجــات هــر 45 روز يك بــار اســت، چراكــه 
كارخانجــات بايــد محصــول را بــه فــروش برســانند و 
ســپس پــول آن را بپردازنــد. روزبهــان دربــاره مطالبات 
 باقــي مانــده كشــاورزان نيز با اشــاره بــه اينكــه حدود

 1۸ ميليارد از طلب توليدكنندگان باقي مي ماند، افزود: اين 
موضوع نيز در دست پيگيري است و قطعا باقي مطالبات نيز به 

محض وصول، به حساب چايكاران واريز مي شود. 

چاي امسال و 2 سال گذشته در انبارها وجود ندارد
اين مقام مسئول تصريح كرد: خوشــبختانه با تلاش دولت و 
شرايطي كه در سال جاري ايجاد شد، مردم تمايل بيشتري به 
خريد چاي داخلي پيدا كرده اند و كارخانجات نيز فروش خوبي 
داشــته اند، ضمن اينكه در انبارها تقريبا چاي از توليد امسال 
و حدود 2 سال گذشــته وجود ندارد و همه چاي ها با قيمت 

مناسب به فروش رفته است. 
روزبهان در پاسخ به اين پرسش كه چاي هاي موجود در انبارها 
در داخل كشور به فروش رفته يا صادر شده است؟ با اشاره به 
اينكه ما دو نوع چاي كيفي و ضعيف داريم، گفت: چاي ضعيف 
معمولا به برخي كشورهاي همســايه صادر مي شود يا برخي 
كارخانجات آن را با چاي ديگري تركيب و با كيفيت مناسب به 
مصرف كنندگان عرضه مي كنند اما چاي كيفي در داخل كشور 
مورد اســتفاده قرار مي گيرد و ما براي فروش اين نوع چاي با 

مشكل مواجه نيستيم. 

چين سوم چاي از اواسط شهريور آغاز مي شود
رئيس سازمان چاي كشور درباره زمان آغاز چين سوم چاي نيز 
اضافه كرد: چين سوم معمولا از اواسط شهريورماه شروع مي شود، 
ضمن اينكه چين دوم )تابستانه( دو مرحله دارد و مرحله دوم آن 
حدود يك هفته است كه آغاز شــده و تا چند روز ديگر به پايان 
مي رسد. روزبهان با بيان اينكه در روزهاي گذشته شاهد شرايط آب 
و هوايي و بارندگي هاي بسيارخوبي بوده ايم، گفت: اين  بارندگي ها 

در ارتقاي كيفي و كمي محصول چاي بسيار موثر بوده است.

كاهش توليد جبران شد
وي افزود: ما در ابتداي ســال با كاهش توليد محصول مواجه 
بوديم كه روز چهارشنبه موفق شــديم اين كاهش را جبران 
كنيم و در كل توليد سالانه يك درصد بيش از سال قبل از نظر 
كمي برگ ســبز خريداري كرديم. رئيس سازمان چاي، كل 
خريد برگ سبز در سال گذشــته را ۸۹ ميليارد تومان عنوان 
كرد و ادامه داد: ارزش خريد برگ سبز چاي تا روز چهارشنبه 
به 1۰4 ميليارد تومان رسيد، بنابراين از نظر ارزشي هم حدود 

2۰ درصد از سال قبل پيشي گرفتيم. 

30 درصد افزايش توليد نسبت به سال قبل
روزبهان با بيان اينكه تاكنون 61 هزار و 4۰۰ تن برگ ســبز 

از كشاورزان خريداري شده اســت، افزود: كل خريد پارسال 
حدود 65 هزار تن برگ سبز بوده اســت و اميدوار هستيم با 
توجه به شــرايط جوي مناسبي كه امســال وجود دارد، اين 
ميزان به بيش از ۸۰ هزار تن برگ سبز برسد، ضمن اينكه اين 
ميزان توليد بيانگر حدود ۳۰ درصد افزايش محصول نسبت 

به سال قبل است.
 وي با تاكيد بر اينكه همه چيز درباره ميزان توليد بستگي به 

شرايط جوي دارد، اضافه كرد: اگر بارندگي ها و نزولات جوي 
در زمان مناسبي رخ دهد پيش بيني افزايش توليد بيش از اين 

ميزان را هم داريم. 

چاي داخلي تقريبا ارگانيك است
روزبهان با بيان اينكه چاي توليدي كشــور يك چاي تقريبا 
ارگانيك است، اظهار داشــت: در توليد چاي داخلي از هيچ 

نوع ســمي اســتفاده نمي شــود اما كود مصرف مي شود، به 
همين دليــل نمي گوييم محصــول كاملا ارگانيك اســت، 
ضمن اينكه چاي ايرانــي تنها چايي در دنياســت كه بدون 
اســتفاده از ســم توليــد مي شــود. رئيس ســازمان چاي 
كشــور اضافه كــرد: به هميــن دليل مصرف چــاي داخلي 
 رشــد زيادي كرده و بــراي خريــد آن رقابت پيــش آمده

 است. 

توليدبرگسبزچايدرسالجاريبهبيشاز۸۰هزارتنميرسد

افزايش تمايل مردم به چاي ايراني

معاون وزير كشاورزي با بيان اينكه آتش ســوزي  جنگل ها در سال جاري 2۳ 
درصد افزايش يافته اســت، گفت: در برخي از استان ها حتي يك بالگرد براي 
مهار آتش  وجود ندارد و اين امر زمان حياتي مهار آتش را از بين مي برد و آن را 

تا 2 ساعت افزايش مي دهد. 

خداكرم جلالي گفت: كارگروهي تشكيل شــده كه وظيفه دارد بيانات مقام 
معظم رهبري را درباره لزوم حفاظت از منابع طبيعي و جنگل ها اجرايي كند 

كه اميدواريم مثمر واقع شود. 
وي با بيــان اينكــه ملاقاتي بــا رئيس قــوه قضائيــه براي رســيدگي به 

پرونده هاي مربوطه داشــته ايم، اظهار داشت: ســتاد مبارزه با زمين خواري 
 در يك ســال گذشــته فعال تــر شــده اســت، همچنيــن تفاهمنامه اي

 با آموزش وپرورش براي فرهنگسازي و حفظ منابع طبيعي و جنگل ها منعقد 
شده است.

معــاون وزيــر جهــاد كشــاورزي افــزود: لايحــه اي بــراي حفاظــت 
از جنگل هــا در حــال تدويــن و ارســال بــه مجلــس اســت تــا 
برداشــته  دارد،  وجــود  مــا  پيــش روي  كــه  قانونــي   نواقــص 

شود. 

مناطق جنگلي برخي استان ها حتي يك بالگرد براي مهار آتش ندارند

مديرعامــل شــركت بازرگانــي دولتي 
ايران گفــت: تاكنــون 7/۳ ميليون تن 
گندم بــه ارزش ۸5 هزار ميليــارد ريال 
از كشــاورزان سراسر كشــور خريداري 
و ذخيره سازي شده اســت. علي قنبري 
افزود: عمليات برداشــت، عرضه  و خريد ايــن محصول در مناطق 
شمالي و سردسير كشور ادامه داشــته و روزهاي اوج خود را سپري 
مي كند. مديرعامل شــركت بازرگاني دولتي ايران بــا بيان اينكه 
خريد گندم در مناطق گرمسير و اســتان هاي جنوبي تقريبا تمام 
شده اســت، گفت: در حال حاضر ميزان خريد به 7 ميليون و ۳5۰ 
هزار تن رسيده كه نسبت به كل خريد سال گذشته 65۰ هزار تن و 
 نسبت به مدت مشابه سال قبل در اين تاريخ، بيش از يك ميليون و

 1۰۰ هزار تن افزايش يافته است. 

ارزش گندم هــاي خريــداري شــده؛ 8 هــزار و
 500 ميليارد تومان

قنبــري ارزش گندم هــاي خريداري شــده را بيــش از ۸ هزار و 
5۰۰ ميليارد تومان اعلام و اظهار كــرد: هم اكنون 6 هزار ميليارد 
تومان به حســاب كشــاورزان بابت خريد اين مقــدار گندم واريز 
شــده و مابقي مطالبات گندمكاران با تخصيص اعتبار از ســوي 
دولت و بانك ها بــه زودي پرداخت خواهد شــد. وي تصريح كرد: 
رويكرد اين شــركت حمايت از توليد داخل با تشــويق كشاورزان 
به توليد بيشــتر اســت، لذا از هر منابعي كه شــده تاكنون براي 
پرداخــت پول كشــاورزان اقــدام كرده ايم و بــراي اينكه25۰۰ 
ميليارد تومان طلب كشــاورزان را بپردازيــم، از مراجع ذي ربط 
 تقاضاي تامين و تخصيص اعتبار خريد را داريم و اميدواريم برخي

 بانك ها در تامين نقدينگي خريد، همسويي و تعامل بيشتري با اين 
شركت داشته باشند. 

1109 مركــز خريــد گنــدم در اســتان ها داير 
شده است

معاون وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه در سال جاري تعداد 11۰۹ 
مركز در سراسر كشور جهت خريد تضميني گندم مستقر شده اند، 
افزود: افزايش تعداد مراكز خريد براي رفاه حال كشــاورزان بوده تا 
توليدگنندگان بدون هيچ مشكلي گندم خود را به دولت تحويل دهند 
كه اميدواريم اين اقدام مثبت با ديركرد در پرداخت بهاي گندم ها زير 
سوال نرود. وي اظهار كرد: مراكز خريد اين شركت و مباشران تاكنون 
بيش از يك ميليون 166 هزار محموله  گندم كشاورزان را با دقت در 

شاخص هاي كمي و كيفي تحويل گرفته اند. 

خوزستان بيشترين گندم را توليد كرد
مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران درباره ميزان خريد گندم در استان ها 
گفت: 7 استان كشور شامل اســتان هاي خوزستان ۹62 هزار تن، گلستان 
۸۹۰ هزار تن، فارس 775 هزار تن، كردستان 47۰ هزار تن، اردبيل 46۰ هزار 
تن، خراسان رضوي 4۳1 هزار تن و كرمانشاه 426 هزار تن، بيشترين مقدار 
 گندم كشور را خريده اند. قنبري تصريح كرد: درمجموع بالغ بر 4 ميليون و

4۰۰ هزارتن گندم، بيــش از 61 درصد كل خريد، در اين 7 اســتان انجام 
شده است. 

ركوردشكني اردبيل و خرسان رضوي 
وي افزود: استان هاي اردبيل و خراسان رضوي با خريد بيش از 2 برابري 
گندم نسبت به مدت سال گذشته، امسال رشد چشمگيري داشته اند.  
معاون وزير جهاد كشاورزي با اشاره به اينكه استان آذربايجان غربي نيز در 
مرز خريد 4۰۰ هزار تن قرار دارد، استان هاي آذربايجان شرقي، مركزي، 
لرستان و همدان را از جمله استان هايي برشمرد كه خريد گندم در هريك 
از آنها تاكنون به بيش از 2۰۰ هزار تن رسيده است.  مديرعامل شركت 
بازرگاني دولتي ايران درباره چگونگي ادامه روند خريد گندم در كشور، 

توضيح داد: عمليات خريد تا زماني كه كشاورزان گندم مازاد براي فروش 
و تحويل به مراكز خريد داشته باشند، ادامه خواهد داشت و هم اكنون نيز 
مراكز خريد در استان هايي كه فصل خريد آنها تقريبا به پايان رسيده، فعال 

هستند تا محموله هاي گندم كشاورزان را تحويل بگيرند. 

تذكر كتبي به رئيس جمهوری درباره تاخير پرداخت 
بهاي گندم

45 نماينده مجلس به رئيس جمهوری درباره تاخير در پرداخت بهاي 

گندم خريداري شده از كشاورزان تذكر دادند. محمد دهقان، عضو 
هيات رئيسه مجلس در پايان جلسه علني روز يكشنبه گفت كه 45 
نماينده مجلس درباره تاخير در پرداخت بهاي گندم خريداري شده 

از كشاورزان تذكر كتبي دادند. 
بــه گفتــه وي، در ايــن تذكــر آمده اســت كــه علــت تاخير 
در پرداخــت بهــاي گنــدم خريــداري شــده از كشــاورزان 
 چيســت كــه قريــب بــه 45 روز از عــدم پرداخــت 

آن مي گذرد؟ 

45نمايندهمجلسبهرئيسجمهوریدربارهتاخيردرپرداختبهايگندمتذكردادند

طلب ۲۵۰۰ ميليارد ي گندمكاران از دولت
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اصناف

از گذشــته هاي دور تاكنــون اصناف 
همــواره نقــش بســيار مهمــي در 
زمينه هــاي اقتصــادي، سياســي، 

فرهنگي و اجتماعي كشور دارند. 
نقش اصناف تنها بــه تكميل چرخه 
اقتصادي كشــور محدود نمي شــود، بلكه فعاليت اين بخش 
تاثيرات مستقيم و غيرمستقيم در اشتغال نيروي كار و كمك 
به اقشار مختلف دارد. علاوه بر اين اصناف و تشكل هاي صنفي 
اهميت زيادي در  جلب رضايــت مصرف كنندگان در خريد و 
مصرف كالاها  و خدمات و همچنين نقش كليدي و  حساســي 
 در اجراي برنامه هاي دولت بــراي حمايت از توليدكنندگان و 

مصرف كنندگان دارند. 
نماينده مازندران در اتاق اصناف كشور در اين باره و در گفتگو 
با »كسب وكار« گفت: حمايت از اصناف و بازار شهر ها موجب 
پيشرفت و شكوفايي توليد و صنعت و رشد و توسعه اقتصادي 

مي شود. 
احمدعلي قباديان ســوادكوهي افزود: اصناف به عنوان تشكل 
مردمي، بزرگ ترين بخش اقتصادي كشور را تشكيل مي دهد 
و مي توان با برنامه ريزي مناسب از توانمندي هاي آن در بهبود 

فضاي كسب وكار و اشتغال در كشور استفاده بهينه كرد. 
رئيس اتاق اصناف زيرآب، از نقش اصناف در خروج از شرايط 
نامناســب اقتصادي و بيكاري به عنوان راهبرد مناســب در 
دستيابي به اهداف اقتصاد مقاومتي و شكوفايي اقتصادي خبر 
داد و خاطرنشــان كرد: حمايت از بازار شــهر ها به پيشرفت و 

شكوفايي توليد و صنعت كمك مي كند. 
قباديان همچنين به نقش صنوف در تقويت اقتصاد ســالم و 
پويا و غلبه بر تحريم هاي ظالمانه اشاره و اظهار كرد: مسئولان 
علاوه بر تخفيف مالياتي بايد در زمينه ارائه تسهيلات كم بهره 
و پشتيباني از صنوف توليدي و خدماتي و توزيعي برنامه ريزي 

كنند تا اين واحد ها براي توليد بيشتر تشويق شوند. 
نماينده مازندران در اتاق اصناف كشور به ديدگاه كارشناسان 
درباره پيشاني بودن اصناف در اقتصاد كشور اشاره كرد و افزود: 
بازار كشــور 8 ميليون زير مجموعه دارد و 30 درصد جمعيت 
كشور را شامل مي شــود و حمايت از اين جمعيت قابل توجه 

موجب شكوفايي بيشتر اقتصاد كشور مي شود. 
وي به ايجاد 500 هزار شغل توسط اصناف كشور در سال 93 

اشاره كرد و با بيان اينكه اين تعداد اشتغالزايي بدون دريافت 
تسهيلات از دولت انجام شده است، بيان كرد: حمايت بيشتر از 
اصناف به شكوفايي و پويايي فضاي كسب وكار كمك مي كند. 

ضرورت كم كردن وابستگي هاي وارداتي و تامين 
نيازهاي داخلي

وي در ادامه اظهار داشت: از جمله مسائل مهم در يك مبارزه 
اقتصادي، توجه به توليد با همت و تلاشي مضاعف در راستاي 
كم كردن وابستگي هاي وارداتي و تامين نيازهاي داخلي در حد 
توان است. قشر زحمتكش و كوشاي كارگر، در كنار مديريت و 
برنامه ريزي مناسب، كارآيي بالايي داشته و يكي از اركان مثلث 
سرمايه، كار و مشتري اســت و اگر اهميت بيشتري از آن دو 
نداشته باشد، قطعا كمتر هم نيست.  وي افزود: تلاش جهادگونه 
در برنامه ريزي دقيق و به كارگيري نيروهاي متعهد و متخصص 
در توليد و افزايش كيفيت محصولات با بهينه سازي دستگاه ها 
و توجه كامل و همه جانبه به همه خدمات مورد نياز فرآيند توليد 
از آموزش، بيمه، بهداشت، تبليغات، بسته بندي، نگهداري و... 

مي تواند در اين زمره قرار بگيرد. 

توليد، مايه مباهات توليد كننده و تامين كننده نياز 
مشتري باشد

قباديان تاكيد كــرد: با اين نگاه، همه دســت اندركاران توليد 
اعم از ســرمايه گذار، كارفرما و كارگر و همــه تاثيرگذاران بر 
فرآيند توليد، بايد در بالا بردن كيفيت و كميت توليد، تلاش 
كنند. توليد بايد به لحاظ كيفيت مايــه مباهات توليدكننده 
و تامين كننــده نياز مشــتري باشــد و به لحــاظ كميت نيز 
داراي فراگيــري از نيازهــاي داخلي و خارجــي با محوريت 

مشتري مداري عرضه شود. 
وي گفت: نگاه به توليد ملي در همه عرصه هاي كشــاورزي، 
صنعتــي، خدماتــي، علمــي و... بايــد نگاهي اعتقــادي و 
مسئوليت پذير باشــد و با اين نگاه اســت كه فعاليت ها جنبه 
جســمي و روحي پيدا خواهند كرد و انگيزه جهادگونه در آن 
تقويت خواهد شد. محصولات ايران اسلامي، بايد در همه جاي 

دنيا با اين رويكرد قابل شناسايي و پذيرش قرار گيرند. 
قباديان اظهار داشــت: اين همان مصرف هدفمند از توليدات 
داخلي در اجرايي شدن »اقتصاد مقاومتي« است؛ يعني درحالي 

كه توليدات داخلي به سمت كيفيت بهتر و عرضه فراوان است، 
خريداران نيز با استفاده متعهدانه و متعصبانه از توليدات داخلي 
به عنوان يكي از زنجيره هاي چرخه استقلال كشور در مبارزه با 
تحريم ها و فشارها، در جبهه اقتصادي براي پيروزي كشورمان 

گامي موثر برمي دارند و نقشي مهم خواهند داشت. 

سيل اخير به ۳۰ واحد صنفي خسارات زيادي وارد 
كرد

احمدعلي قباديان ســوادكوهي، رئيس اتاق اصناف سوادكوه 

همچنين در بخشي از سخنان خود گفت: بر اثر وقوع سيل اخير 
در شهرستان ســوادكوه، چهار آپارتمان كه در شهر زيرآب در 
حاشيه رودخانه تالار بودند، فرو ريخت و به بيش از 30 واحد 

صنفي خسارت وارد شد. 
وي افزود: سيل خسارت زيادي را به واحدهاي صنفي سواد كوه، 
زيرآب و شيرگاه وارد و بيش از 30 واحد صنفي را تخريب كرد و 
ساختمان اتاق اصناف سوادكوه نيز حدود ۴0درصد آسيب ديد. 
وي تصريح كرد: ســيل بسياري از ســاختمان هاي تجاري و 
مســكوني را با خود برد و بيش از ۲5 واحد تجاري و ۱۴ واحد 

مســكوني و آپارتماني را تخريب كرد. همچنين سيل ۲ مغازه 
لوازم خانگي و تعدادي از مغازه هاي خواربار فروشي را به طور 
كلي از بين برد.  قباديان اظهار كرد: درمجموع بالغ بر 8 ميليارد 
تومان خسارت به واحدهاي صنفي زيرآب وارد شده و متاسفانه 
به دليل اينكه ساختمان ها بيمه نبودند، ضرر و زيان هنگفتي به 

اصناف اين شهرستان وارد شده است. 
قباديان افزود: در حال حاضر شــرايط مناسبي در شهرستان 
سوادكوه، زيرآب و شيرگاه وجود ندارد و اميدواريم كمك هاي 

لازم به واحدهاي صنفي اين استان انجام شود. 

»کسب وکار« مطرح کرد 

اشتغالزایی اصناف بدون کمک دولت

اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران براي حمايت 
از توليد ملي اقدام به اجراي طرح بازداران كرده است. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اشاره به نزديكي ماه مهر و شروع 
به كار مراكز آموزشي گفت: با توجه به وضعيت بازار، درباره 
كالاهاي مصرفي ماه مهر كه بيشتر شامل لوازم التحرير و 
پوشاك مي شود سعي بر اين بوده كه با كنترل بازار و برقراري فروش فوق العاده در 
بنگاه هاي صنفي شرايط قابل قبولي را براي خريداران فراهم كنيم.  فاضلي با اشاره 
به برگزاري نمايشگاه در مصلاي تهران اظهار كرد: ما امسال با توجه به وضعيت بازار 
فقط يك نمايشگاه در سطح شهر تهران و در مصلي برگزار كرديم كه محصولات ارائه 
شده  از نظر قيمت با ساير بنگاه هاي صنفي فرق زيادي ندارند و نهايتا ممكن است  5 

تا ۷ درصد تفاوت قيمتي داشته باشند. 

مجوز فروش فوق العاده فصلي داريم 
رئيس اتاق اصناف گفت: مخصوصا در لوازم التحرير چون بيشــتر كالاهاي ما 
وارداتي است، بر همين اســاس تفاوت قيمتي زيادي به وجود نيامده است. با 
توجه به اينكه قانونگــذار اين اجازه را به ما داده كه فــروش فوق العاده فصلي 
داشته باشيم بر همين اساس ما امسال ســعي كرديم در تهران و ساير شهر ها 
به طور همزمان اقدام به برقراري فروش فوق العاده كنيم.وي افزود: ســال هاي 
قبل نمايشگاه هاي ما با تخفيف ۲0 درصدي فعاليت مي كردند كه امسال همين 
تخفيف ها در سطح بنگاه هاي صنفي و در تمام شهرهاي كشور انجام مي شود. 

فاضلي با اشاره به طرح بازداران گفت: اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران 
طرحي موسوم به بازداران را اجرا كرده اند كه هدف از اين طرح عرضه توليدات 

داخلي و فروش ويژه آن است. 
وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه ها در 3 منطقه تهران برگزار شده است و بيش از 
90 درصد از كالاهاي ارائه شده در آن ساخت داخل است و اميدواريم با برگزاري 
اين نمايشگاه ها كه با هدف حمايت از توليد داخلي و پيرو فرمايشات مقام معظم 

رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي است، از صنايع كشور حمايت كنيم. 
در هميــن رابطه و با توجــه به فرا رســيدن فصل مدارس نمايشــگاه توزيع 
لوازم التحرير بوي ماه مهر از ۲۲ تا ۲8 شــهريورماه در مصلاي تهران ســالن 

شبستان داير است. 

  توليد داخلي كيفيت مناسب تري دارد 
در همين زمينه محمد صدقي نهاد شــيرازي، نايب رئيس اتحاديه نوشت افزار 
تهران در حاشيه افتتاح نمايشگاه بوي ماه مهر در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 

در حال حاضر بيش از ۷0 درصد نوشت افزار از طريق واردات تامين مي شود. 
در شهريورماه بازار فروش لوازم التحرير، كيف، كفش و نوشت افزار رونق يافته و 

اين بازار باوجود نزديك شدن به فصل خزان داغ مي شود. 
به گفتــه شــيرازي، نوشــت افزار و لوازم التحرير از جمله كالاهايي هســتند 
كه در سال هاي گذشــته به لطف واردات رنگ و لعاب بيشــتري پيدا كرده و 

شخصيت هاي كارتوني غربي همدم دانش آموزان ايراني شده اند. 
اگرچه ايران هنوز در توليــد لوازم التحرير، باوجود بازار خوبي كه در كشــور 
وجود دارد، نتوانسته خودكفا شود اما به گفته نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم التحرير واردات اين اقلام به كشــور كاهش يافته و نزديك به ۷0 درصد 

نوشت افزار به كشور وارد مي شود. 
وي افزود: اكثــر كالاهاي وارداتي از چين و مالزي به كشــور وارد شــده و در 

سال هاي گذشته اين رقم نزديك به 90 درصد بود كه خوشبختانه با حمايت 
توليدكنندگان اين رقم به  ۷0 درصد رسيده است. 

شــيرازي تصريــح كــرد: در حــال حاضــر توليــدات داخلي در مقايســه 
بــا كالاهــاي وارداتــي از كيفيــت مناســبي برخــوردار هســتند و حتي 
صــادرات نيــز بــه كشــورهايي ماننــد عــراق انجــام مي شــود و تمام 
 ســعي توليدكنندگان بــر اين بــوده تــا از طراح هــاي ايراني- اســلامي

  استفاده كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه ايران توان توليد لوازم التحرير را دارد، گفت: در سال هاي 
گذشــته به دليل تحريم مواد اوليه مورد نياز توليد به دســت توليدكنندگان 
نرسيد و موجب شد تا بازار كشور مملو از كالاهاي چيني و هندي شود درحالي 
كه  با برداشته شدن تحريم ها و رسيدن مواد اوليه به دست توليدكنندگان از 
واردات بي نياز مي شويم. به گفته شيرازي كيفيت توليدات داخلي در مقايسه با 

كالاهاي مشابه خارجي بسيار خوب و مناسب است و حتي توليدات داخلي به 
ساير كشورها مانند عراق و افغانستان صادر مي شود. 

 رئيس اتحاديه سراجان تهران نيز در آيين بازگشايي اين نمايشگاه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف ايران همراه با 

30 درصد تخفيف در كالاها آغاز به كار كرد. 
محسن خردمند با اشاره به برگزاري نمايشگاه بوي ماه   مهر گفت: تمامي كيف 
و كفش عرضه شده در اين نمايشگاه توليد داخل و مورد تاي يد اتحاديه هستند 

و اجناس خارجي براي فروش در اين نمايشگاه قيمت گذاري نشد. 
به گفته خردمند، كيف و كفش هاي عرضه شده در اين نمايشگاه تماما ايراني 
است و كارشناسان اتحاديه آنها را برآورد قيمت و كيفيتشان را تاييد كرده اند. 

وي افزود: اگر كالايي كيفيت پايين داشته باشد در اين نمايشگاه قيمت گذاري 
نمي شود. محصولات ارائه شده در اين نمايشگاه با تخفيف ۱0 تا 30 درصدي 

به مشتري عرضه شده و از كيفيت مناسبي برخوردار هستند. وي همچنين به 
مردم توصيه كرد از مكان هايي خريد كنند كه مجوز رسمي خود را از اتحاديه 
 مربوط يا اتاق تهران داشته باشند و از نظر كيفيت و قيمت ۱00 درصد تضمين 
شده باشند. رئيس اتحاديه سراجان با اشاره به لزوم فرهنگ سازي استفاده از 
طرح هاي ايراني روي لوازم مورد استفاده دانش آموزان گفت: هنوز هم رغبت 
دانش آموزان به طرح هاي شخصيت هاي كارتوني بيشتر است ولي سعي ما بر 
اين بوده كه از طرح هاي شخصيت هاي كارتوني مانند شكرستان استفاده كنيم. 
وي تاكيــد كــرد: در اين خصــوص مذاكراتي بــا وزارت صنعــت، معدن  و 
تجارت انجــام داديم تــا به وســيله تبليغات بيشــتر مصرف كننــدگان به  
مصرف كالاي ايراني علاقه مند شــوند. بــه گفته خردمنــد ميانگين قيمت 
 كيف مدرســه عرضه شــده در ايــن نمايشــگاه از ۲5 تــا 80 هــزار تومان

 است. 

نايب رئيس سابق اتحاديه نوشت افزار تهران در گفتگو با »کسب و کار«:

70 درصد نوشت افزار وارداتي است 
نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف و با تخفيف 30 درصدي در مصلي آغاز به کار کرد
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

برخورد با همكاري كه عمدا اشتباه مي كند
امروزه يافتن كاري كه در آن با ديگران ارتباطي نداشته باشيد شايد غيرممكن 
اســت. البته لازم به يادآوري نيســت كه چنين كاري تا چه حد خسته كننده 
است. بنابراين شما نيازمند يافتن شيوه مناسبي براي روابط كاري هستيد. همه 
متخصصان علم مديريت احتمالا با اين موضوع موافقند كه روابط كاري مثبت 
براي انجام كارها ضروري  است. در نتيجه اين  پرسش بسيار مهم است كه وقتي 
همكارتان كار خودش را درست انجام نمي دهد )و يا اصلا انجام نمي دهد( و اين 

موضوع بر كار شما تاثير منفي مي گذارد بايد چه كاري  انجام دهيد.
فرض كنيد متوجه مي شويد همكارتان عمدا اشتباه مي كند تا شما را خراب  يا 
اعتبارتان را مخدوش كند. آنكونا مي گويد: چنين موقعيت هايي كثيف تر از اين 
هستند كه آدم با آنها برخورد كند. خوشبختانه چنين افرادي در عين حال بسيار 

نادرند. 
مي توانيد براي حل اين مشكل از روش هاي زير استفاده كنيد: 

با خود فرد در اين مورد رودررو صحبت كنيد. 
كارتان را توي چشم بياوريد. لاف نزنيد. از تعامل فعال به جاي انفعالي عمل كردن 
استفاده كنيد. مثلا سعي كنيد بگوييد: من اين تحليل ها را آماده كردم تا به شما 
نشان دهم كجا بايد منابع مان را سرمايه گذاري كنيم  به جاي اينكه بيان كنيد: اين 

تحليل ها نشان مي دهند كجا بايد منابع مان را سرمايه گذاري كنيم. 
انسان ها اغلب فردي را كه در جلوی اتاق مي ايستد رهبر گروه يا يكي از فعال ترين 

اعضاي پروژه تصور مي كنند. 
وقتي اعتبار گرفتني است، اعتبار را كسب كنيد. اين به معني لاف زدن نيست. 
به جاي آن، كارهاي خودتان را به نمايش بگذاريد يا اجازه بدهيد مديرتان دقيقا 

بداند كدام بخش پروژه نتيجه تلاش هاي شماست. 
در چنين موقعيت هايي نبايد به بدگويي از همكارتان متوسل شويد؛ چرا كه دود 

ماجرا به چشم خودتان هم خواهد رفت.

همزباني با مشتري
جيمي تازه به عنوان پيش خدمت رستوران 
يك شهر كوچك استخدام شده بود. يك 
روز سر ظهر يك راننده كاميون بسيار چاق 
وارد رستوران شد، گوشه اي نشست و او را 
صدا كرد: جيمي؛ 3 تا لاستيك صاف و 2 تا 

چراغ جلو براي من بيار.
جيمي كه از سفارش عجيب مرد سردرگم 
شده بود به آشپزخانه رفت و به آشپز گفت: فكر كنم اين آقا اشتباهي آمده 

رستوران؛ ببين چي سفارش داده.
آشپز گفت: اين طوري عادت كرده. منظورش اين است: 3 تا پن كيك و 2 تا 

تخم  مرغ عسلي. من سفارشش را آماده مي كنم. 
جيمي گفت: باشد. بعد يك ليوان را پر از روغن زيتون كرد و براي راننده برد. 
راننده با تعجب به ليوان نگاه كرد و گفت: اين چيست؟ من اين را سفارش 

ندادم.
جيمي با لبخند گفت: آشــپز گفت تا ســفارش تان آماده مي شود، روغن 

موتورتان را عوض كنم.

ابزارهاي نظارتي در مديريت
آيا در يك شــركت كوچك و كسب و كار 
خرد هم نياز به كنترل سيستماتيك وجود 
دارد؟ اين ســوال را به ايــن دليل مطرح 
مي كنم كه به عنوان يك مدير، تسلط كافي 
و كاملي به جنبه هاي مختلف كسب و كار 
خود و زيردستانم دارم. آيا با اين حال باز 
هم لازم است از فرم هاي ارزيابي عملكرد و 

ساير ابزارهاي كنترلي استفاده كنم؟
جايگاه نظارت و كنترل در مديريت يكي از وظايف اساسي مدير محسوب 
مي شود كه مستقيما با ســاير وظايف او در ارتباط است. در واقع براساس 
وظيفه  نظارت وكنترل است كه مدير مي تواند از منابع و فعاليت هاي اعضاي 
سازمان خود حداكثر كارايي و اثر بخشي را براي نيل به اهداف سازمان به 

دست آورد. تنها با يك نظارت و كنترل منطقي است كه يك مدير به صحت 
پيش بيني هاي خود بر مبناي برنامه ريزي هاي انجام شده پي مي برد. شايد 
به همين دليل اســت كه بايد اين نظر را پذيرفت كه هيچ برنامه اي بدون 
كنترل و بررسي، جامه  عمل نخواهد پوشيد و كنترل نيز بدون وجود برنامه 
معنا و مفهومي پيدا نخواهد كرد. بنابراين كنترل و نظارت در موسســات 

تجاري و ديگر سازمان ها نقش پويا و شكل دهنده اي ايفا مي كند. 
نقش پويايي كنترل از آن روســت كه بر اين اســاس مي تــوان به اصلاح 
انحرافات از طريــق تطبيق وضعيت عملكرد با اهداف مطلوب ســازماني 
پرداخت. مراحل كنترل و نظارت را مي توان طي 4مرحله به انجام رساند؛ 
مرحله اول تعيين معيار يا همان استانداردسازي به معناي ضابطه اي براي 
كنترل مراحل است. مرحله  دوم ســنجش عملكرد در برابر معيارهاست. 
مرحله  سوم تشخيص انحرافات و تحليل عملكردهاست و بالاخره مرحله  

چهارم كه انجام اقدامات اصلاحي درباره انواع كنترل و نظارت است. 
درباره انواع كنترل و نظارت هاي مديريتي، طبقه بندي هاي مختلفي انجام 
مي شود كه مدير به تشخيص خود و با توجه به شرايط و موقعيت هاي موجود 
از انواع مختلف آنها براي انجام وظايف بهره مي گيرد. كنترل در ابعاد زماني 
ممكن است به شــكل هايي چون دائم يا متناوب، متمركز يا غير متمركز، 
كمي يا كيفي صورت بگيرد. به علاوه كنترل و نظارت مديريتي با توجه به 
اينكه انجام دهنده  كنترل چه كسي است، يكي از شكل هاي ذيل را به خود 
خواهد گرفت؛ كنترل پيش برنده، كنترل هاي غربالي حين عمل و كنترل 
پس از عمل.  بنابراين به شما دوست گرامي توصيه مي كنم حتما در كنار 
نظارت مديريتي خود از فرم ها و ابزارهاي نظارتي مكتوب هم استفاده كنيد.

مهارت

داستانک

راهکار

راز موفقيت ايكيا
آگاهي

اختلاس در بخش خصوصی
هر مستخدم دولتي، چه يك مديربالا دستی باشد، 
چه كارمندی پايين دســتی، در صورتی كه يك 
سلسله اعمال مثل دستكاري در صورتحساب ها 
و ارائه ترازنامه برخلاف واقع و از اين قبيل موارد را 
انجام دهد، ممكن است محكوم به جرم اختلاس و 

تحمل مجازات متناسب با آن شود. 
امروز با افزايش شركت هاي خصوصي و رشد سريع 
آنها، ديده می شود كه ســازمان اداره كننده يك 
شركت تجاري اندازه های يك وزارتخانه عريض 
و طويل را پيدا كرده اســت و افراد زيادي در آن 
شركت فعالند. ممكن است يك شركت ده ها مدير 
و حسابرس و حسابدار داشته باشد و هر يك از اين 
افراد، هركدام به نوعي مي توانند همان اقداماتي 
 را انجام دهند كــه در بخش دولتي براي شــان 
جرم انگاري شده؛ اما با توجه به اينكه عنوان دولتي 
ندارند، نمي توان آنها را مختلــس ناميد. اگرچه 
در بسياري از كشــورهاي جهان و همچنين در 
كنوانسيون هاي مربوط به حقوق كيفري، اختلاس 
در بخش خصوصي نيز پيش بيني شده و اركان اين 
جرم مورد شناسايي و توصيف قانونگذار قرار گرفته 
است، اما در حقوق ايران نمي توان عنوان مجرمانه 
اختلاس را به مرتكبين در بخش خصوصي اطلاق 
كرد. در فقدان مواد قانوني مورد نياز براي پوشش 
اين خلع، رويه قضايي و دكترين با تفســير جرم 
»خيانت در امانت« و فرض وجود رابطه اماني بين 
شــركت و كارمند و نهايتا وقوع خيانت به اشكال 
تصاحب يا استعمال يا مفقود و يا ... در مال مورد 
امانت صورت می گيرد. در اين موارد، ارتكاب عمل 
مجرمانه مشــابه اختلاس در بخش خصوصي را  
می توان خيانت در امانت و مرتكب آن را مشمول 
كيفر تعيين شده از طرف قانونگذار به حساب آورد. 
باري در فقدان قانون، اين تفســير فني و مبتني 
بر احراز نظر قانونگــذار در مورد جرم »خيانت در 
امانت« تا حدودي توانســته است راهگشا باشد، 
اما با توجه به اصل قانوني بودن جرم و مجازات و 
جلوگيري از تفسير موسع، نياز به وجود قانون را 
در اين زمينه هر روز بيشتر احساس می كنيم؛ با 
اين حال، تا تصويب چنين قانوني فعلا اختلاس 
در بخش خصوصي را با همان عنوان »خيانت در 

امانت« بايد به حساب آوريم.

حقوق کسب و کار آموزش

در دين اسلام تجارت و كسب و كار بر پايه معنويت و 
فضيلت بوده و به تاجر تاكيد شده است كه از روي عدل 
و انصاف رفتار كند، زيرا هدف از تجارت فراهم كردن 

وسايل رفاه عمومي در جامعه بشري است. 
اسلام، مصالح و آسايش مردم را در اولويت قرار داده 
براي اينكه روابط اقتصادي نيز همانند روابط اجتماعي 
با صداقت و راســتي و از روي عدالت و رضايت انجام 
پذيرد و مصالح فــردي و اجتماعي تامين و نيز از هر 
گونه هرج و مرج و اختلاف جلوگيري شــود و مردم 
در تمام عرصه هاي زندگي از جمله معاملات با خيال 
راحت و خوشــي و خرمي و آرامــش زندگي كنند، 
در زمينه تجــارت و معاملات نيز احــكام و قوانيني 
مقرر داشــته تا با اجراي آنها بتوانند زندگي ســالم 

و خداپســندانه اي داشته باشــند.  بزرگان ديني ما 
ويژگي هايي را براي يك تاجر برشمرده اند. به عنوان 
مثال پيامبر خــدا )ص( در حديثــي مي فرمايند: 
 »كاسب درستكار راستگوي مســلمان، در قيامت 

با شهيدان است.«
آن حضرت همچنين فرمودند: »كاسب راستگو در روز 

قيامت زير سايه عرش است.«
در كنار اين ويژگي ها، تاجر در كسب و كار خود بايد 
از برخي كارها پرهيز كند. بنابراين رسول خدا )ص( 
مي فرمايند: »كسي كه خريد و فروش مي كند بايد از 
پنج كار دوري ورزد وگرنه نبايد خريد و فروش كند: 
ربا، سوگند، پوشاندن عيب كالا، تعريف و تبليغ در 

موقع فروش و بدگويي از كالا در موقع خريد آن.«

همچنيــن از پيامبــر اعظم )ص( ســوال شــد: 
محبوب ترين مردم پيش خدا چه كســي است؟ آن 
حضرت فرمودند: »كسي كه بيشترين سود و خدمت 
را به مردم ارائه دهد.« بنابراين در معاملات بايد به فكر 
رساندن سود بيشتر به ديگران بود، نه اينكه انسان فقط 

به فكر سود خود باشد. 

كاسب بايد از چه كارهايي دوري كند؟ 

شــايد خيلي از مــا روز اول كاري مــان را هرگز 
فراموش نكنيم. چرا كــه در آن روز مهم، اتفاقات 
و تجربه هايي بــراي ما رقم مي خورد كه شــايد 
پايه ريــزي سرنوشــتمان در آينــده نزديك يا 
دور باشــد. امــا قطعا اعمــال و رفتــاري وجود 
دارد كــه در چنيــن روزي بايد از آنهــا اجتناب 
كــرد. در اين گزارش ســعي مي كنيــم بايدها و 
نبايدهايي را كه در اولين روز اســتخدام، رعايت 
 كردنش بــراي كارمند يا كارگر ضروري اســت، 

معرفي كنيم. 

روابط عمومی خوبی داشته باشید
كارفرمايان در روز اول كاری هنوز با خلق و خوی 
كارجويان آشنايی ندارند بنابراين بايد سعی كنيد 
روابط عمومی خوبی داشــته باشيد چون داشتن 
روابط عمومی به موفقيت شــما كمك می كند. 
سعی كنيد روش كاری و مديريتی كارفرما را درک 
كنيد و مخصوصا خصوصيات اخلاقی كارفرما را كه 
به شما كمك می كند تا بهتر بتوانيد مسئوليت های 

خود را انجام دهيد.
 ورود يك همكار جديد برای كارمندان و كارفرما 
متفاوت است كارفرما با استخدام شما يكسری از 
وظايف و مسئوليت ها را بر عهده شما قرار می دهد 
بنابراين سعی كنيد در همان روز اول كار ايده ها و  
نظرات خود را در مورد وظايف و مسئوليت ها كمتر 
بيان كنيد و در ابتدا سعی كنيد كه روی شروع كار 
متمركز شويد و پس از گذشت مدتی از انجام كار 

برای تغيير روند كاری با كارفرما مشورت كنيد.

زياد نخنديد
برخي ها فكر مي كننــد اگر در نخســتين روز با 
خنده هاي فراتر از تبســم، وارد محيط كار شوند، 
مي توانند روابط كاري شان را وسعت داده و ارتباط 
محكمي با همكاران داشــته باشــند. اما به نظر 
مي رسد چنين تفكري نه تنها به بهبود در روابط 
كاري كمك نمي كند، بلكه باعث مي شود همكاران 
از شما به عنوان يك فرد لوس و سطحي ياد كنند. 
مطمئنا اين برداشت در كل زندگي كاري تان اثر 
منفي خواهد گذاشــت. در مقابل، با عبوس بودن 
بيش از حد، اين پيام را به اطرافيانتان القا مي كنيد 

كه بنده حصاري به دور خود پيچيده ام و به كسي 
اجازه عبور نخواهم داد. در هر صورت رعايت كردن 

حد اعتدال بسيار عاقلانه و منطقي است. 

وقت شناس )آن تايم( باشید
سعي كنيد در همان نخستين روز، خود را فردي 
وقت شناس و مقرراتي معرفي كنيد. كساني كه در 
چنين روزي با تاخير وارد محل كار مي شوند، شايد 
ديگر فرصت نداشته باشند تا تصورات منفي ايجاد 
شده در ذهن مدير را برطرف كنند. به جز اين، هر 
كاري كه به شما سپرده مي شود با دقت كامل آن 

را يادداشت كنيد و سعي كنيد حرف هاي مدير، با 
يك بار شــنيدن ملكه ذهنتان شود. به ياد داشته 
باشيد كه مدير در نخستين برخورد زياد دوست 
ندارد حرفي را 2بار يا بيشتر تكرار كند. بنابراين به 
غير از اينكه ســاعت ورود و خروجتان مهم است، 
بايد كارهايي را كه به شما سپرده مي شود درست و 
سروقت انجام دهيد. البته منصفانه تر اين است كه 
چنين رفتاري را تا زمان بازنشستگي حفظ كنيد. 

اظهارنظر نكنید
فرض كنيد كارگري در نخستين روز كاري متوجه 

مي شــود كه يكي از دســتگاه هاي كارگاه خراب 
شده و همه دور آن جمع شده اند. تعميركار هم در 
كارخانه حضور ندارد. شايد كارگران قديمي تر هر 
كدام يك علت را براي خرابي دستگاه ذكر كنند 
كه تمام گفته هاي شان برگرفته از تجارب گذشته 
است. ســعي كنيد قبل از اظهارنظر آن را خوب 
حلاجي كنيد تا از درستي يا نادرستي اش اطمينان 
يابيد. البته در اين مورد اگر چيزي نگوييد خيلي 
بهتر است. زيرا ممكن است گفته هاي شما موجب 
خنديدن و تمسخر ديگران شــود و همين امر از 

اعتماد به نفس شما به شدت مي كاهد.

نكات ضروري براي  روز اول كاري

شــركت »ايكيا« يكــي از بزرگ ترين شــركت هاي 
خصوصي در دنياست كه در 3۷ كشور جهان بيش از 
3۰۰ فروشگاه و بيش از ۱2۰هزار كارمند دارد و درآمد 

سالانه آن به بيش از 28ميليارد دلار مي رسد. 
موسس شركت ايكيا فردي به نام اينگوار كمپراد، متولد 

۱۹2۶ميلادي در جنوب ســوئد است. شعار ايكيا اين 
است: »ســادگي«، »كارايي«، »زيبايي«.محصولات 
ايكيا به واســطه ارزاني و كيفيت خوب و مناسب آن از 
شهرت جهاني برخوردار هســتند. اهداف شركت در 
كاتالوگ ها و آگهي هاي تبليغاتي نيز منعكس شــده 

است. اينكه مردم بايد خودشان مبلمان را سر هم كنند. 
بسته بندي محصولات اين شــركت همگي به صورت 
Flat pack هستند، به اين معني كه نياز به مونتاژ شدن و 
 سرهم كردن دارند. اين امر سبب مي شود كه هزينه هاي 
حمل و نقل كاهــش پيدا كند و از همه مهم تر شــما 

هزينه اي بابت مونتاژ كردن آنها نمي پردازيد و عملا با 
سرهم كردن اين اجناس توسط خودتان، هزينه اي كه 
شركت هاي ديگر از شما براي مونتاژ اخذ مي كنند، در 
جيب خودتان باقي مي ماند. طراحي محصولات ايكيا 

ديگر مزيت بزرگ محصولات اين شركت است.


